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Testületi ülések
teljesítmények, gyarapodások, forintok

A tartalomból
3. o. Jövőre ismét kommunális adó
4. o. Közmeghallgatás 
5.o. Kistérségi tükör
6.o. Adventi gondolatok 
6.o.- Oktatás, nevelés
8.o.- Szabadidő, művelődés
9.o. Kórusverseny
10.o. Idősek Napja
11.o. Vadászlovaglás
13.o. Komposzt program
14.o. Tiszta, virágos Vámosért
14.o Gazdaszövetség alakúlt
15.o. Flott Tükör
16.o. Hirdetések

EgyüTTálló csillAgok
D. j.

Benned együtt állnak a csillagok,
advent után Szent Karácsony.

A kis glóriás közelségében,
az igaz ember, örömet és mély

fájdalmat érez. Érette a Messiásért!
Születésében feljajdul golgotajárása.

A jelek kirajzolódnak emberi sorsokban.
Latrok mindenhol lapulnak,
köntösük szaggatva mutatva

nem is olyan rosszak. Szép szavak...
Fejed fölött mi vagyunk a glória,

létbeli harcunknak te vagy az atyja.
Emberi szívedben nem véletlen az élet.
Léted, cselekedeteid megörzik neved.

Még akkor is, ha rosszul fizetik jóságod.
Csakis igaz ember lehet, aki az
isteni várakozásban született.

Előző lapszámunk megjelenése 
óta szeptember 16-án és 30-án, va-
lamint október 7-én, november 11-
én és 25-én ülésezett Nemesvámos 
község képviselő-testülete. A rop-
pant nagyszámú és sokrétű napi-
rend megvitatásának ezúttal csu-
pán kivonatos ismertetésére nyílik 
mód a korlátozott lapterjedelem 
miatt. A testület egyébként minden 
napirendre tűzött témát elfogadott.

Első alkalommal napirenden sze-
repelt az önkormányzat 2009. évi 
költségvetése végrehajtásának i. 
félévi helyzetéről szóló beszámoló, 
valamint az ez évi költségvetésének 
módosítása. 

A vitában elhangzott, hogy a köz-
ségben átlagban 6 fő a tartósan munka-
nélküli. Részükre 918 e Ft került kifize-
tésre szociális segély címén. 

Vegyes ügyek tárgyalása során át-
tekintették a Balaton-felvidéki Képző-
művészeti Alkotótábor /BKA/ erdélyi 
testvértelepülésre történő látogatá-
sának költségtámogatását. /Lásd az 
erről szóló tudósítást lapunk 8.oldalán!/

A BKA tagjai 2009 augusztusában 
jártak az erdélyi Tusnád testvértele-
pülésen. A képviselő-testület korábbi 
döntése szerint a kiutazás költségeire 
maximum 72 ezer forint összegig tá-
mogatást hagyott jóvá. 

Mivel időközben emelkedett az 
ÁFA mértéke, valamint a résztvevők 
az eredetileg kalkulált km-t túllépték, 
ezért 98.175 Ft összegű jármű bérleti 
díj kifizetését a képviselő-testület tá-
mogatja. 

Az elmúlt évekhez hasonlóan 2010. 
évben is lehetséges a Bursa Hungarica 
Felsőoktatási Önkormányzati Ösztön-
díjpályázathoz való csatlakozás. Az ön-
kormányzat jelenleg hatályos rendelete 
szerint az ösztöndíj havi összege pályá-
zónként 6.000 Ft.

Napirenden szerepelt  még a 
KEOP-2009.-6.2.0/A kódszámú, házi 
és közösségi komposztálást népszerű-
sítő mintaprojekt , valamint a Községi 
Híradóban történő hirdetési lehetőség 
bevezetésének, illetőleg díjának meg-
vitatása.

A képviselő-testület úgy döntött, 
hogy a Községi Híradó című önkor-
mányzati lapban lehetőséget biztosít 
lakossági, vállalkozói, céges és közér-
dekű közlemények megjelentetéséhez, 
melynek díja az alábbiak szerinti: A ma-
ximum 10 szavas közlemény díja 500 Ft, 

ennél több szavas közleménynél a plusz 
költség 50 Ft szavanként, azonban ha 
a közlemény eléri az egynegyed oldal 
nagyságot, akkor 5.000 Ft a díj. A közle-
mény legfeljebb negyed oldal nagyságú 
lehet,ennek költsége szintén 5.000 Ft. 

Megvitatták a nemesvámosi utak 
karbantartására vonatkozó árajánla-
tokat. 

A tél beállta előtt indokolt elvégez-
tetni a település útjainak karbantartási, 
kátyúzási feladatait. 

A Tündöklő csillagnak 
„öltöztetése”

A Tündöklő Csillag Alapítvány 
200 ezer forint támogatási kérelmének 
megvitatásakor a polgármester emlé-
keztette a jelenlévőket, hogy a megke-
resést már korábban tárgyalták. Tudni 
akarták viszont, hogy pontosan milyen 
célra fordítaná az alapítvány a részére 
biztosított anyagi forrást, illetőleg hány 
nemesvámosi gyermek tagja van az 
1426. számú Csillagösvény Cserkész-
csapatnak. 

A képviselő-testület Tündöklő Csil-
lag Alapítvány (8248 Nemesvámos, 
Fészek u. 5.) részére a nemesvámosi 
1426. számú Csillagösvény Cserkész-
csapat működésének érdekében 200 
ezer Ft összegű anyagi támogatást 
biztosít, mely felszerelések, eszközök 
és egyenruhák beszerzésére, valamint 
programok költségei fedezésére fordít-
ható. 

„A nemesvámosi 720, 824, 825, 
808/6, 808/10, 831/2 és a 837/15 
hrsz-ú utcákban az ivóvízhálózat 
cseréje, továbbá a 825 hrsz-ú utca 
csapadékcsatorna kiépítése” tárgyú 
egyszerű közbeszerzési eljárás vo-
natkozásában létrejött vállalkozási 
szerződés módosítása.

sári judit körjegyző tájékoztatta a 
jelenlévőket, hogy néhány órával a kép-
viselő-testületi ülés kezdete előtt a Pe-
tőfi utcai beruházást felügyelő műszaki 
ellenőr jelezte, hogy az időközben le-
hullott tetemes csapadék miatt a tömö-
rítést nem lehet megfelelő színvonalon 
elvégezni. Ezért javasolta, hogy a bur-
kolat helyreállítási munkák határideje 
2009. szeptember 30. helyett október 
20. legyen. 

Az általános iskola komplex 
akadálymentesítésére, átépítésére 
vonatkozó tervezői ajánlatok meg-
vitatása. 

Ismét anyagi támogatásában ré-
szesítette Nemesvámost az Alcoa-
Köfém Kft. A községünkben is 
üzemet működtető társaság ezúttal 
a Petőfi Sándor Általános Iskola ré-
szére új nyelvi labor kialakítására 
biztosított 15 000 USA dollár alapít-
ványi forrást. Az Alcoa-Köfémnél 
tartott székesfehérvári adományozási 
ünnepségen ezúttal 20 szervezet, il-
letve intézmény és cég képviselői – 
közöttük sári lajos nemesvámosi 
polgármester, és szokolainé Polyák 
Tünde iskolaigazgató – vehették át a 
támogatási dokumentumokat.

Az Alcoa az egyik legnagyobb 
mecénás jellegű adományozó Ma-

gyarországon. Idén összesen több 
mint félmillió dollárt fordított támo-
gatásokra az Alcoa Alapítvány. 2003-
tól napjainkig 6,7 millió dollárt tett ki 
a támogatások összege. Egyszer már 
kapott hasonlót az általános iskola és 
jutott dollár új buszváró kialakítására 
is. A mostani összeget egy modern 
felszereltségü, multifunkcionális tan-
terem berendezésére fordítja az is-
kola, amelynek a kialakítása jelenleg 
is zajlik. Elsősorban a nyelvtanítást 
segítő, korszerű nyelvi labor készül, 
de más tantárgyak tanítására is alkal-
mas lesz a párját ritkító, jól felszerelt 
helyiség.

Adomány az AlcoA Alapítványtól

folytatás a 2. oldalon...

Kellemes Karácsonyt,
Békés, Boldog Új Évet Kívánunk
Minden Kedves Olvasónknak!
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folytatás az 1. oldalról...

A Petőfi Sándor Általános Iskola 
akadálymentesítésének megvalósításá-
ra vonatkozó határidő 2009. december 
31-én lejár, ezért legalább a tervezési 

munkákat meg kell kezdeni. A teljes 
akadálymentesítés mellett a terv tartal-
mazná a rendkívül rossz műszaki állagú 
és gazdaságosan már nem felújítható 
étkező épületének lebontását, a hátsó 
vizesblokk megszüntetését, valamint 
két tanterem rovására egy aula, ebédlő, 
a hozzá tartozó kiszolgáló helyiségek 
és az emeleti lift kialakítását. A tetőtér-
ben két tanterem készülne és a szin-
tén sürgető tetőcserére is sor kerülne.  
/A téma a testület novemberi ülésén 
ismét szerepelt./

Amennyiben az Anno Design Mér-
nökiroda Kft. (8200 Veszprém, Aulich 
u. 21/H fsz.) az önkormányzat által 
ajánlott tervezési díjat elfogadja, a kép-
viselő-testület a Kft-t bízza meg a ter-
vek elkészítésével. 

Baláca ára és hasznai
A balácai római kori villagazdaság 

fejlesztésének támogatására irányuló 
múzeumi megkeresés megvitatása is 
szerepelt a képviselő-testület szeptem-
ber 30-i ülésén. 

- Amennyiben a képviselő-testület 
anyagiakkal is támogatja a tervezett fej-
lesztési és hasznosítási koncepciót, és a 
pályázat pozitív elbírálásban részesül, 
melynek következtében a beruházás 
megvalósul, akkor sincs valós esélye, 
hogy az önkormányzat a korábbi tá-
mogatása fejében tulajdonjogot kap-
jon. – mutatott rá az előterjesztő pol-
gármester.

A polgármester ugyanakkor egyet-
ért az igényelt 10 millió Ft-nál kisebb 
összegű támogatással a fejlesztési terv 
pályázaton való részvétele elősegítése 
érdekében. Ha a pályázat eredményes 
és a beruházás megvalósul, akkor mun-
kahelyek létesülnek a tervezett római 
kori antik fürdőből, szállodából és étte-
remből álló komplexumban. 

A testület végül 5 millió Ft összegű 
támogatást szavazott meg.

A testület a továbbiakban egye-
bekben megvitatta és támogatta a 

Veszprémi kistérség Többcélú Tár-
sulása megkeresését az időskorúak 
teljes körű ellátásával kapcsolatban. 
Eszerint az időskorúak teljes körű el-
látását biztosító Egyesített Szociális 

Intézmény (Veszprém) 2010. január 
1-től a Veszprémi Kistérség Többcélú 
Társulása fenntartásában működik. Ez 
jóval több állami támogatással jár.

látszani vagy lassítani?
A Petőfi sándor általános iskola 

előtti gyalogátkelőhely megvalósí-
tása költségeinek megvitatása. 

A képviselő-testület egy korábbi 
ülésén döntést hozott a Petőfi Sándor 
Általános Iskola előtti gyalogátkelőhely 
tervezési feladatainak megrendeléséről. 

Kiderült, hogy további villanyosz-
lop elhelyezésére van szükség a gyalog-
átkelőhely megfelelő megvilágítására. 

A megvalósítás további 1 millió 
Ft kiadással járna, ezért a gyalogátke-
lőhely kialakítása összességében hoz-
závetőlegesen 1,5 millió Ft –ba kerül-
ne. Felvetődött a kérdés, feltétlenül 
szükség van-e az új gyalogátkelőhely 
megépítésére, illetve, hogy a költségek 
ilyen arányú megemelkedése miatt a 
képviselő-testület finanszírozhatónak 
tartja-e ezt a feladatot. 

Sári Szabolcs úgy véli, ha a forga-
lomlassítást más módon is el lehet érni, 
akkor nem kell gyalogátkelőhely. 

A polgármester elmondta, hogy a 
forgalomszámlálási adatok nem indo-
kolják a gyalogátkelőhely létesítését.

A fentiekre tekintettel a képviselő-
testület elállt korábbi szándékától. 

Ugyanakkor, a gyalogátkelőhely he-
lyett sebességkorlátozó, valamint figye-
lemfelhívó közlekedési táblák elhelye-
zését tartja szükségesnek. 

A Balaton-felvidéki képzőmű-
vészeti Alkotótáborban készült, ön-
kormányzati tulajdonba adott fest-
mények bekereteztetése.

Sári Judit körjegyző tájékoztatta 
a jelenlévőket, hogy az ülésteremben 
látható festmények az idei Balaton-fel-
vidéki Képzőművészeti Alkotótábor 
résztvevőinek alkotásai. Elmondta, 
hogy ezen műveket az önkormányzat-
nak ajándékozta a Nyitott Műterem 

Alkotói Közössége. Kérdés, hogy a 
festmények keretezése megtörténjen-e. 
Ennek költsége művenként 4-5.000 Ft. 

Sövényházi Balázs szerint a képeket 
a közösségi házban, a kultúrházban, 
valamint a hivatal irodáiban lehetne 
elhelyezni. 

Az adomány kapcsán képviselői 
polémia bontakozott ki. Volt, aki ne-
hezményezte, hogy a Nyitott Műterem 
Alkotói Közössége, illetőleg a vele 
szinte azonos résztvevőkkel működő 
Balaton-felvidéki Képzőművészeti Al-
kotótábor az év folyamán különböző 
címeken számos támogatásban része-
sül az önkormányzattól, mely össze-
adódva tekintélyes összeget tesz ki. 

A testület döntése: a térítésmente-
sen önkormányzati tulajdonba felaján-
lott alkotásokat köszönettel elfogadja, 
és annak kereteztetésre maximum 100 
ezer forintot biztosít. 

A Defekt Vámosi Motoros Egye-
sület, az általa szervezett Rock-Tér 
fesztivál koncertsorozat helyszínéül 
négy alkalomra térítésmentesen kérte 
a művelődési ház használatát. A kép-
viselőtestület mérlegelésében közreját-
szott, hogy az egyesület aktívan részt 
vesz az önkormányzati rendezvénye-
ken. A testület hozzájárult a művelő-
dési ház térítésmentes használatához. 
Képviselői megjegyzés szerint sajnála-
tos, hogy nincs a faluban olyan vendég-
látó egység, mely alkalmas lenne zenés-
táncos rendezvények megszervezésére. 
A képviselők véleménye szerint minél 
előbb szükséges egy új közösségi ház 
megépítése.

/A motoros egyesület mellett a Bo-
rostyán Népdalkör, a Lencseszemek 
Asszonykör és az Artis Baráti Kör jele-
nik meg az önkormányzat által szerve-
zett rendezvényeken./

A képviselő-testület a további-
akban megvitatta és jóváhagyta a 
Nemesvámosi Víziközmű-Társulat 
részére biztosít önkormányzati kölcsö-
nök bővítését 937 ezer forinttal.

Szó volt még a szeptember végi 
képviselő-testületi ülésen a 2010. évi 
költségvetési koncepció előkészíté-
séről, útépítésről és a rendezési terv 
módosításáról.

Az október 7-én  tartott rendkívüli 
ülésen vegyes ügyek megvitatására ke-
rült sor. 

A Református Egyházközség tu-
lajdonába átadott Nemesvámos, Kos-
suth u. 35. szám alatti ingatlan (hrsz: 
405) utáni kártalanítás felhasználására 
vonatkozóan a képviselők úgy dön-
töttek, hogy a volt tsz iroda épületé-
ben kialakított egyik földszinti lakást 
megvásárolják és azt bérleti díj nélkül 
cserelakásként stark Mihályné ren-
delkezésére bocsátják. A kártalanítást 
ugyanis az ingatlan kiürítésére kell az 
önkormányzatnak fordítania.

Módosították a település 800 éves 
fennállása tiszteletére felállítandó 
emlékmű megvalósítási ütemtervét. 
somogyi lajos és Rakk Zsuzsa 

keramikusok az emlékmű bronz fa és 
talpazat keretét már majdnem teljesen 
elkészítették. A kerámia szobor is csak 
égetésre vár, ezt követően kb. egy hó-
napot igénybevevő munka lesz még 
rajta. Vélemények szerint az emlékmű 
idei felállítását nem szabad siettetni, de 
az alépítményi munkákat (földmunká-
kat, akna kiépítést, víz és villanyvezeté-
kek elhelyezését) még ebben az évben 
el kellene végezni.

A nemesvámosi önkormányzati 
hivatal kertjében kialakításra kerülő 
jubileumi emlékpark bronz és kerámia 
részeinek kivitelezésére kötött vállal-
kozási szerződés teljesítési határidejét 
2010. május 20-ra módosították.

Támogatások, fejlesztések
November 12-én a képviselő-tes-

tület mind a 10 tagja részvételével tar-
totta esedékes ülését az önkormány-
zat.

Első napirendként az önkormány-
zat 2009. évi költségvetése I-III. 
negyedévi végrehajtásáról szóló be-
számoló megvitatására került sor Sári 
Lajos polgármester, és Sári Judit kör-
jegyző előterjesztésében.

Ezt a helyi adókról szóló 9/2004. 
(V.7.) rendelet módosítása követte. /
Erről szól „ Jövőre ismét kommunális 
adó” című írásunk a 3. oldalon./

Vita után, a képviselő-testület 9 
igen, 1 nem szavazattal elfogadta pol-
gármester 7 ezer forint összegű ja-
vaslatát a 2010-től ismét bevezetendő 
kommunális adóra. 

Következő napirendként a Bursa 
Hungarica Felsőoktatási Önkor-
mányzati Ösztöndíjpályázatra be-
érkezett pályázatok elbírálására került 
sor. A képviselő-testület a kilenc fiatal 
pályázó részére, szociális rászorult-
ság miatt a 2009/2010. tanév máso-
dik, valamint a 2010/2011. tanév első 
félévében személyenként havi 6.000 
Ft összegű ösztöndíjat biztosít. Két 
további fiatal ösztöndíjas részére - 
szociális rászorultságuk folytán -, az 
ösztöndíj további folyósításáról dön-
töttek. 

A továbbiakban elfogadták a 2010. 
évi belső ellenőrzési tervet, módosí-
tották a 2009. évi közbeszerzési tervet.

Az utóbbi keretében Sári Judit kör-
jegyző arról tájékoztatta a jelenlévőket, 
hogy az önkormányzat vissza nem térí-
tendő pályázati támogatást nyert nettó 
16.976.033 Ft összegben az MVH Vi-
dékfejlesztési Támogatások Igazgató-
ságától játszótér fejlesztésére, játszótéri 
eszközök beszerzésére, kihelyezésére. 
A vonatkozó jogszabályok értelmében 
egyszerű közbeszerzési eljárást kell az 
önkormányzatnak lebonyolítania a ját-
szótérfejlesztésre, ezért ennek megfe-
lelően módosították az idei közbeszer-
zési tervet. 

/Amennyiben még idén decem-
berben kiírják az ajánlattételi felhívást, 
akkor várhatóan így május elejére befe-
jeződhet beruházás, és a gyereknapon 
sor kerülhet a játszótér átadására./

Erős véleménycsere kísérte a cél-
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tartalékba helyezett jutalomkeret 
biztosításának megvitatását. Az elhang-
zottak szerint „ a várt bevételek megje-
lentek az önkormányzat költségvetés-
ében, ezért nincs akadálya a jó munka 
jutalmazással történő honorálásának”.

Ezt követően a polgármester elfoga-
dásra javasolta a képviselő-testületnek a 
céltartalékba helyezett teljes jutalomke-
ret biztosítását. A név szerinti szavazás 
során a képviselő-testület 7 szavazattal, 
3 nem szavazat mellett elfogadta a jutal-
mazási keret felhasználását. 

Mecséri András műszaki ügyinté-
ző és Mészáros Norbert, az általános 
iskola akadály-mentesítésének tervraj-
zait készítő tervezőmérnök részvéte-
lével az iskolabővítésre elkészített 

tanulmánytervvel ismerkedtek a tes-
tület tagjai.

A sokoldalú vélemény-nyilvání-
tás után a képviselő-testület az iskola 
akadály-mentesítésére, átépítésére vo-
natkozó engedélyezési tervrajz elkészí-
tésével Mészáros Norbert tervezőt /a 
veszprémi Anno Design Mérnökiroda 
Kft-t/ bízta meg 2010. március 15-i 
vállalási határidővel. 

A rendezési terv folyamatban lévő 
módosításával összefüggésben a testü-
let megerősítette azon döntését, mely 
szerint a helyi építési szabályzat módo-

sítása során lehetőséget kíván biztosíta-
ni a szennyvíz helyszíni gyűjtésére. 

A Brenner-89 Egyéni Cég megkere-
sésének eleget téve arról is döntöttek, 
hogy az egyéni cég által saját beruházás-
ban kiépített víz- és szennyvízvezeté-
keket, és az ahhoz kapcsolódó műszaki 
létesítményeket térítésmentesen az ön-
kormányzat tulajdonba átveszi. 

A nemesvámosi Római Katolikus 
Plébánia önkormányzati pénzügyi 
támogatásának kérelme kapcsán a 
körjegyző tájékoztatta a jelenlévőket, 
hogy a településen működő egyházak 
általános működési célú támogatására 
az idei költségvetésben 1100 ezer forint 
szerepel. Ebből 427 ezer forint  az idei 
nyári táborok támogatására már elköl-

töttek, ennek megfelelően 673 ezer fo-
rint maradt az előirányzaton. Az elmúlt 
évben a hívek létszáma alapján a katoli-
kus egyház az előirányzat 61 %-át, a re-
formátus egyház pedig a 39 %-át kapta.  
A településen működő adventista egy-
ház nem igényelte az általános célú ön-
kormányzati támogatást. 

A képviselő-testület a Nemes- 
vámosi Római Katolikus Plébánia ré-
szére 411 ezer forint összegű általá-
nos működési célú támogatást biztosít 
2009. évben, amely az egyház műkö-

dési költségeire, feladatainak ellátására 
fordítható.

A testület ez alkalommal jelölte ki 
az esedékes közmeghallgatás idő-
pontját. /Lásd külön cikkünket a lap 
4. oldalán!/

Ezen a testületi ülésen is napiren-
den szerepelt a balácai római kori 
villagazdaság fejlesztésének támo-
gatása.

A polgármester tájékoztatta a je-
lenlévőket, hogy információi szerint 
a balácai római kori villagazdaság 700 
millió Ft értékű fejlesztése helyett csak 
110 millió Ft értékű fejlesztéssel indul 
a villagazdaság a KDOP 2009-2.1.1/B. 
pályázaton, tehát a korábban ismerte-
tett nagyszabású fejlesztésnek csak egy 
töredéke kerül pályázati elbírálás alá. 

Információi szerint az ún. fogadó 
épület tetőtér beépítésére redukálódik 
a pályázati program. 

A villagazdaság további pályázatot 
kíván benyújtani az ismertetetten túl, 
melyhez önerőt nem kell felmutatnia. 
Kérdés, hogy a képviselő-testület által 
korábban a 700 millió Ft nagyságú fej-
lesztéshez önerő részeként biztosított 
5 millió Ft támogatást a képviselő-tes-
tület fenn kívánja-e tartani a jelenlegi 
csökkentett fejlesztési terv mellett is. A 
testület igennel szavazott.

csökkenő fogyasztás, 
növekvő vízdíj

A november 25-én megtartott ülé-
sen elsőként az önkormányzat 2010. 
évi költségvetési koncepciója került 
terítékre

A képviselő-testület az önkor-
mányzat 2010. évi költségvetési 
koncepcióját jóváhagyta.

A továbbiakban tárgyaltak és 
egyetértettek a játszótér fejlesztés 
egyszerű közbeszerzési eljárásának 
megindításáról. A megvalósításra kö-
zel 17 millió Ft pályázati forrást hívhat 
le az önkormányzat.

Ezt követően Radács Attila és 
somodi Ferenc a Bakonykarszt Zrt. 
képviselőinek részvételével az ivóvíz 

és szennyvíz szolgáltatási díj módo-
sításáról szóló rendelet megalkotására 
került sor.

Radács Attila a műszaki igazgató 
tájékoztatta a jelenlévőket a 2010. évi 
díjak kalkulációjáról. Elmondta, hogy 
a zrt. működési területén Ajka mel-
lett Nemesvámos az a település, ahol 
drasztikusan visszaesett a fogyasztás. 
Vélhetően ennek a gazdasági válság a 
fő okozója. A termelő üzemek az év 
elején már számos üzemet meg sem 
nyitottak, valamint az év folyamán visz-
szafogott termelést folytattak. A zrt. 
jövőre Nemesvámoson 155 ezer m3 
ivóvíz értékesítéssel számol a 2009. évi 
172 ezer m3-rel szemben. Ez 10 %-os 
mértékű kiesést jelent, miközben a költ-
ségek közel azonosak. Hangsúlyozta, 
hogy az ismertetett minimális díjemelés 
az idei év drasztikus költségtakarékos-
sági intézkedéseiknek, valamint annak 
köszönhető, hogy a Bakonykarszt Zrt. 
12 vízművel közösen közbeszerzési el-
járást folytatott le a villamosenergia pi-
acon, mely jelentős árcsökkenést ered-
ményezett a villamosenergia díjában.

A képviselő-testület 10 szavazattal, 
az előterjesztésnek megfelelő tartalom-
mal, megalkotta a közüzemi vízműből 
szolgáltatott ivóvízért, illetőleg a köz-
üzemi csatornamű használatáért fize-
tendő díjakról szóló rendeletet. 

Vegyes ügyek tárgyalása kereté-
ben a témák között szerepelt egyhá-
zi ingatlan átadása miatti kártala-
nítás, a Református Egyházközség 
támogatási kérelme, a közvilágítás 
korszerűsítése, lakossági ingat-
lancsere igény, az általános iskola 
komplex akadálymentesítése, belső 
ellenőrzés, a 2010. évi villamos- és 
gázenergia felhasználási szolgálta-
tás /Erről bővebben olvashatnak a Kistér-
ségi tükörben a lap 5. oldalán./ Szó esett 
még az óvoda részére szakmai infor-
matikai eszközök beszerzéséről, a 
2010. évi falinaptár elkészítéséről.

Nemesvámos Község Kép-
viselő-testülete jövő évtől ismét 
bevezeti a magánszemélyek kom-
munális adóját. Az adót a lakás 
céljára szolgáló épületek, és a ren-
dezési terv szerint építési teleknek 
minősülő ingatlanok után kell fi-
zetni évi 7.000 Ft összegben. Az 
adókötelezettség kiterjed azokra a 
lakásokra is, amelyekre nézve ma-
gánszemélynek bérleti jogviszonya 
áll fenn. 

Felhívjuk a figyelmet arra, hogy 
az adóköteles ingatlanokról 2010. 
január 31-ig bevallást kell tenni 
az erre a célra szolgáló nyom-
tatványon. A nyomtatványokat 

a lakóingatlanok nemesvámosi 
tulajdonosai részére eljuttatjuk, 
valamint a körjegyzőségen is be-
szerezhető, továbbá letölthető 
az önkormányzat honlapjáról 
(www.nemesvamos.hu).

A rendelet szociális rászo-
rultsági alapon bizonyos esetek-
ben mentességet állapít meg az 
adófizetési kötelezettség alól. 
Mentes az adó megfizetése alól, 
aki az év első napján rendszeres 
szociális segélyben, rendelkezés-
re állási támogatásban részesül, 
továbbá akinek gyermeke rend-
szeres gyermekvédelmi kedvez-
ményre jogosult. Nem kell meg-

fizetnie az adót annak az egyedül 
élőnek sem, akinek havi jövedel-
me nem éri el az öregségi nyugdíj 
mindenkori legkisebb összegének 
kétszeresét (ez az összeg jelenleg 
57.000 Ft). Az adómentességre 
vonatkozó kérelmet a szükséges 
dokumentumok csatolásával a 
tárgy év január 31-ig lehet be-
nyújtani (a határidő jogvesztő).  
A megállapított mentesség egy 
adóévre szól. Az adómentesség 
nem illeti meg azt az adóalanyt, 
akinek több ingatlan után áll fenn 
fizetési kötelezettsége. 

Mint ismeretes a magánszemé-
lyek kommunális adóját 1993-ban 

vezette be az akkori képviselő-tes-
tület és először 3.000, majd ké-
sőbb 5.000 Ft évi összegben 2004. 
december 31-ig kellett fizetni. 
Megszüntetésére azért került sor, 
mert 2005-től a víziközmű-társulat 
megalakításával összefüggésben a 
lakosságnak érdekeltségi hozzájá-
rulást kellett fizetni. A társulat felé 
történő fizetési kötelezettség idő-
közben lejárt, ezért 2010. január 
1-től újra kommunális adó terheli 
az érintett ingatlantulajdonosokat. 

Bővebb információért Molnár 
Judit köztisztviselőhöz fordulhat-
nak. (Tel.: 88/505-580, 505-590) 

jövőre ismét kommunális adó
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Másfél tucatnyi érdeklődő, s va-
lamennyi képviselő részvételével tar-
totta közmeghallgatását a település 
önkormányzata november 23-án este. 
A művelődési házban sári lajos pol-
gármester adott átfogó tájékoztatást az 
érdeklődőknek az idei fejlesztési tervek 
megvalósulásáról, és a jövőre várható 
fejlesztésekről. /Bővebben a lap 5. ol-
dalán./ Ennek során elmondta, hogy 
változatlanul nehézkes, körülményes 
pályázni. Indokolatlanul sok a meg-
válaszolandó, feleslegesnek tűnő kér-
dés. Ennek ellenére számos pályázatot 
nyújtott be az önkormányzat. Akadt 
azért, ami példás gyorsasággal meg 
is valósult, ez pedig a komposztálási 
program /lásd összeállításunkat az 
újság 13.oldalán!/.

Szólt a jövő évre áthúzódó történé-
sekről, mint a jubileumi szoboravatás, 
vagy a Baláca pályázat. /lásd bőveb-
ben az önkormányzati tudósítás-
ban./

Beszámolt három darab műanyag-
palack tömörítő beszerzéséről, megje-
gyezve, hogy még mindig nem eléggé 
elterjedt a szelektív gyűjtési mód!

A tájékoztatót követő lakossági kér-
désekből és hozzászólásokból nem hi-
ányzott az irónia sem.

Nagy ágostonné:- Hiába a tömö-

rítő, ha nem veszik le a kupakokat, s 
így nincsenek kellően kihasználva a tá-
rolók. A „fejeket” is tömöríteni kellene, 
hogy az emberek megértsék, miről van 
szó!

ifj. Bésán jános: - Másokat is za-
var-e ez a sok bim-bamos autó a falu-
ban? Sokan berzenkednek miatta. Ten-
ni kellene valamit ezek ellen, hogy csak 
kijelölt, engedélyezett területen mű-
ködhessenek!. Hivatalosan tudunk-e 
róluk, fizetnek-e itt adót?

sári judit körjegyző válaszában az 
október 1-i jogszabályváltozásra utalt. 
Eszerint az Európai Unió az árak, 
termékek szabad áramlását kénysze-
ríti ránk. Nem lehet a település hatá-
ránál megállítani az árusítást. Útvonal 
jegyzéket kérnek az árusoktól. Fél éve 
foglalkoztatja a képviselő-testületet is 
ez a kellemetlen jelenség. A zajszintet 
lehetne korlátozni. Kérdéses az ellen-
őrzés. Egyébként a zajszint szabályozás 
esetén a korlátozás érintené azokat is, 
akik a portájukon bármilyen kerti- vagy 
munkagépet működtetnek.

Ifj. Bésán János ismételt felszóla-
lásában közlekedési hatóságért „kiál-
tott”, KRESZ szabályozásra utalt az 
indokolatlan, folyamatos zenebona, 
kürtölések miatt. Tűrhetetlen, hogy 
hétvégén, vasárnap is zajonganak. Fel-

hívta a figyelmet az itt adózó, helyi vál-
lalkozók védelmére!

Dr. Bésán jános szerint is hangerő 
és időtartam korlátokat kellene beve-
zetni!

Sári Lajos megoldást kínáló vála-
szában elmondta, hogy konzultált már 
olyan falu polgármesterével, ahol va-
sárnapi, szombat délutáni korlátozást 
vezettek be. Ez megfontolandó. 

orbán lászló a Pap István út víz-
elvezetési hiányosságait, árkolatlanságát 
tette szóvá. Lakossági tájékoztatás, cé-
dula bedobás nélkül vagyunk itt csupán 

ennyien ! – fakadt ki, körbemutatva.
Ő is szóba hozta a Balaton Pékség 

mindennapos zavaró kürtölgetését, 
ami arról szól, hogy - Mondd anyádnak 
aggyon pézt! Egyébként pedig társa-
dalmi munka felajánlást tett a községi 
zöldhulladék gyűjtő bekerítésére.

illésfalvi józsef képviselő a távol-
maradókra utalva úgy reagált, - Bár-
hogy is értesítünk, a díszmeghívó elle-
nére is csak azok vannak, lesznek itt, 
mint akik tavaly is eljöttek!

Így aztán 19 órára be is fejeződött a 
18 órára meghirdetett közmeghallgatás.

közmeghallgatás
kérdezett és javasolt az aktív kemény mag

- Milyennek értékeli a mögöt-
tünk lévő év költséggazdálkodását? 
- kérdeztük sári lajos polgármes-
tertől  az év fordulójának küszöbén.

- Ez az év Nemesvámos szempont-
jából igen kétarcú volt. A gazdasági vál-
ság miatt igen óvatos költségvetést ké-
szítettünk. Az egyik képviselő társam 
szerint, túl óvatosak is voltunk.

Különböző takarékossági ok miatt 
például, - mint azt a szeptemberi új-
ságban írtuk-, a falunapi rendezvény az 
eredeti tervezett összeg helyett 1 mil-
lióval kevesebb pénzből valósult meg. 
Ennek ellenére úgy érzem, hogy ba-
ráti hangulatú, esemény gazdag prog-
ram volt. Jelentős összeget spóroltunk 
meg azzal, hogy nem újítottuk meg a 
SÉD –TV -vel a szerződést. Ehelyett 
a Községi Híradót színvonalasabbá és 
tartalmasabbá tettük. Sikerült teteme-
sen csökkenteni a telefonszámlánkat. 
A korábbi szolgáltatóval felmondtuk a 
szerződést. Az új szolgáltatónál a ve-
zetékes telefon és az internetvonal egy 
csomagban van. Vonalas készülékről 
mobilt hívni nagyon drága volt, ezért 
vásároltunk nyolc darab nulla forintos 
mobil készüléket, melyekkel a telefoná-
lás költsége mindössze 25000 forintba 
kerül havonta. E nyolc készülék hasz-
nálói, illetve a flottához csatlakozottak 

egymást közt ingyen beszélhetnek. Tu-
dom, hogy nem nagy összegek ezek, de 
sok kicsi sokra megy.

2009-es év volt az első hogy már 
nem kellett nagyobb összeggel az ivó-
víz alapítványt támogatni. Csak 18 mil-
lió Ft-tal, szemben a korábbi években 
átutalt 50 illetve 75 millióval. 

Ebben az évben lejárt a volt kato-
likus parókia megvásárlására és a köz-
világítás korszerűsítésére felvett hitel. 
Csak egy hosszú lejáratú hitel maradt, 
ami körülbelűl. 5 millió forint. Azt a 
Kossuth, Fészek, Dózsa utcák építé-
sére vettünk fel. Mintegy 110 millió Ft 
tartalékkal zárjuk ezt az évet. Az ipar-
űzési adóból a tervezett bevétel úgy 
tünik, hogy megvalósul.

Víz és vezeték
- Vegyük sorra a részleteket!
- Kezdem a legfontosabbal, a Ne-

mesvámos-Veszprém vízösszekötés 
építésére felvett több mint 305 millió 
forint hitelt a Fundamenta Lakáskasz-
szához befizetett tőke részből, annak 
kamatából, és az állami támogatásból 
visszafizettünk. Eddig 707 szerződés 
után kaptuk vissza a pénzt. A maradék 
125 szerződés folyamatosan jár le, eb-
ből a pénzből a viziközmű az önkor-
mányzati kölcsönt adja vissza. Azon 

dolgozunk most, hogy mielőbb kiuta-
lódjanak a hátralévő összegek, lejárja-
nak ezek a szerződések.

Ebben az évben is folytattuk 
az eternit vízvezetékek cseréjét. A 
Bakonykarsztnál képződött fejlesztési 
díjból  Perkátán egy fél közben, ami kb. 
200 m, valamint a Petőfi utcában 343 
m-en épült új vezeték. 818 m vízveze-
ték cserére és a Petőfi utca csapadék 
elvezető csatorna lefektetésére köz-
beszerzési pályázatot írtunk ki. Ennek 
költsége közel 34 millió Ft.

Itt jegyzem meg érdekességképpen, 
hogy mennyire nehéz tervezni. Az 
előbb említett beruházás becsült ösz-
szege 50 millió Ft volt, nyolc pályázat 
érkezett, a közbeszerzési ajánlatok a 34 
millió Ft-tól kezdődtek Ezek a cégek 
Veszprém környékiek voltak, de a pes-

ti és tiszántúli cégek ajánlatai jóval 50 
millió felettiek voltak. 

Jövő évben is tovább folytatjuk a 
vízhálózatunk korszerűsítését.

Elkészült ebben a hónapban a Ma-
lom úti híd felújítása, állag megóvása. 

Az MTD előtti buszmegállóban a 
két vállalat kérésére megépült a váró-
helység, ez önkormányzati pénzből és 
az Alcoa alapítványtól kapott 1500 dol-
lárból létesült.

Vásároltunk fa virágládákat és to-
vábbi virágládákkal díszítettük a tele-
pülésen belül több korlátot. A virágosí-
tást, fásítást tovább folytatjuk.

A tervezett közvilágítás csak egy ré-
sze valósult meg, bízom benne, hogy a 
megrendelt munkákat az EON 2010-
ben be is fejezi. 

spórolós hónapok után, pályázatok alapján
Polgármesteri összegzés az elmúlt évről
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Pályázati mérleg és méreg

- A különféle törekvések, fejlesz-
tések ma már gyakran különféle pá-
lyázatok révén valósulnak meg.

- Így igaz. A pályázatokkal kap-
csolatban azonban fenntartom a két 
évvel ezelőtti észrevételemet, ami a kö-
vetkező. Sikerült kialakítani, kitalálni, 
vagy átvenni Magyarországon a leg-
bonyolultabb pályázati rendszert. Saj-
nos pályázó cég nélkül nagyon nehéz, 
mondhatnám lehetetlen pályázatot írni. 
Nagyon sok a felesleges oda nem illő 
kérdés, amit kérdőívekben feltesznek. 
A pályázatok kiírása vagy fél évet csú-
szik, a beadott pályázatok elbírálása las-
sú, bár ebben az évben a komposztálási 
pályázatunkat gyorsan elfogadták, meg 
is valósítottuk.

Komposztáló láda egyébként kor-
látozott számban még igényelhető a 
falugondnoknál. Érdekességként meg-
említem, hogy a komposztálási pályá-
zat keretén belül megújult a honlapunk, 

gyengén látók részére külön oldalon jól 
olvashatóan láthatóak híreink rendez-
vényeink stb. 

A TIOP-os pályázatra -  ami 
interrektív táblákra és számítógép be-
szerzésre vonatkozott -, tavaly ered-
ményt kellett volna hirdetni. Erre 
tavasszal kaptam egy hírt, miszerint 
közbeszerzési pályázaton keresik azo-
kat a cégeket akiktől vásárolnák az 
adott eszközöket. Azóta semmi hír. 
Viszont mindannyiunk örömére az 
MVH pályázaton játszótér építésére, 
bővítésre közel 17 millió Ft-ot nyer-
tünk. A játszótér építése 2010 tavaszán 
lesz a tervezett átadási ünnepség pedig 
a gyermeknapon.

2009-ben vásároltunk kisteherau-
tót. Ezzel sokkal gyorsabban és gazda-
ságosabban tudjuk a szállítást megol-
dani. 2010-ben pedig a Rába kistraktor 
cseréje, úgymond elengedhetetlen. 

Az óvoda bővítésére már kétszer 
nyújtottunk be pályázatot, legutóbb 
pont egy éve. A tavalyit azért utasítot-
ták el, mert nem rendelkeztünk támo-
gatói nyilatkozattal! Támogatói nyi-
latkozatot pedig nem kaptunk. Most 
készülünk harmadszor is beadni.

A Petőfi Sándor Általános. Isko-
lánk továbbra is az Országos Köz-
oktatási Értékelési és Vizsgaközpont 
- rövid ismert néven OKÉV - engedé-
lyével működik, 8 osztályos iskolaként 
Ennek az állásfoglalásnak a lényege 
az, hogy a vámosi és veszprémfajszi 
képviselő testületek döntésére bízta az 
iskola további sorsát. Továbbra is az 
a véleményünk, hogy iskolának lenni 
kell a településen.

Két évvel ezelőtti beszámolóban 
említettem az iskola fejlesztésével kap-
csolatos feladatokat Ebben történt elő-
re lépés. Elkészült egy tanulmány terv 
ami megoldja az akadálymentesítési 
feladatunkat , a tető cseréjét, tetőtér 
beépítését 2-3 tanteremmel, és aula épí-
tését valamint az étel kiosztására szol-
gáló helyiséget. Ennek becsült összege 
70millió Ft. A tervezőt megbíztuk az 
építési engedélyes tervdokumentáció 

elkészítésével. Ennek határideje 2010 
március.

Az általános iskolánk az ALCOA 
alapítványtól  15.000 dollárt kapott 
nyelvi labor kialakítására, rövidesen el 
is készül, és a tanárok, diákok haszná-
latba vehetik.  

közösségi terek igénye
- A komposzt program során 

kitöltött kérdőívek válaszai szerint 
igencsak foglalkoztatja a lakosságot 
a közterületek állapota, a közösségi 
terek sorsa! Mik a kilátások?

- A faluközpont tervezésére a pályá-
zat kiírását most készítjük elő. Gyakorla-
tilag előrelépés nem történt, más egyéb 
fontosabb témák miatt Valószínűleg 
meghívásos pályázat lesz két-három 
tervező részvételével. Természetesen 
továbbra is várjuk az ötleteket, javasla-
tokat, hogy faluközpontban tervezendő 
művelődési házban mi legyen, illetve 
egyáltalán mi legyen a faluközpontban.

A rendezési tervben két lehetséges 
helyszín lett megjelölve, ahol a sport-
pálya megépülhet.

Az egyik a Kapsán, a Szeder ut-
cában, a másik Nemesvámos és 
Veszprémfajsz között. Az ingatlan tu-
lajdonosokkal megkezdtük a tárgyalá-
sokat a terület megvásárlásáról.

Árban egyik helyen sem sike-
rült megegyezni, és itt megakadtunk. 
Ugyanis ha a kisajátításig elmegyünk, 
akkor záros határidőn belül a célt meg 
is kell valósítani. A következő év nagy 
feladata a sportpálya helyének eldön-
tése és a terület megvásárlása lesz.  
A jelenlegi sportpályát egyébként ideig-
lenesen alkalmassá tettük focimérkőzé-
sek megrendezésére.

Pap István utca feletti területen a 
telkek kialakítását az első egy harmad-
ban, a tulajdonosok megkezdték. 

A Nemesvámos -Veszprém kerék-
párúttal kapcsolatban pályázatot sajnos 
nem tudtunk beadni, mert Veszprém 
nem vállalta a tervezési költség rá eső 
részét sem. Így az elején elakadt ez a 
jó gondolat.

Elkészült a község önkormányzatá-
nak 2010 évi koncepciója, ebben leg-
nagyobb összeggel a Petőfi utca és az 
Óvoda előtti útszakaszon  út és járda 
építése szerepel. Ennek költsége 110 
millió Ft. Természetesen ha lesz lehe-
tőség, akkor erre is pályázni fogunk, ha 
nem akkor önerőből valósítjuk meg.

Az emlékmű építésével kapcso-
latban elkészült a szobor, a bronzfa, 
valamint a vízgyűjtő rács bronzból az 
alábbi felirattal Terra Wamus, Villa 
Reginalis 1207-2007

A szerződést módosítottuk. Tavasz-
szal indul az építkezés. A szobor együt-
tes avatásának időpontja 2010 Pünkösd 
hétfő. A szobor és a bronz részek ára: 
bruttó 8.760 ezer forint.

Ugyancsak a jövő évet érinti, hogy 
a képviselő testület újból bevezeti az 
öt éve szüneteltetett kommunális adót. 
Ennek mértéke 2010-től 7000 Ft/év.

Fontos lépés a környezet védelem-
ben, hogy elindítottuk komposztálást. 
Sokan fogékonyak rá. Tavasszal újabb 
népszerűsítő reklámot kell folytatnunk. 
A szelektív hulladékgyűjtést nagyon 
megkedvelték a lakosok, és sokan él-
nek ezzel a lehetőséggel. Rendeltem a 
három szelektív gyűjtőszigetre egy-egy 
vandál biztos műanyag flakon és italos 
doboz tömörítőt. Ahogy megérkeznek 
ezek a berendezések, azonnal ki is he-
lyezzük azokat. A veszélyes hulladékok 
gyűjtése sajnos még nem vált általános-
sá, pedig van gyűjtő edény.

Végezetül szeretném megköszönni 
mindazon személyeknek, vállalkozók-
nak a munkáját, segítségét, akik 2009-
ben hozzájárultak rendezvényeink 
megvalósításához, annak sikeréhez, 
Nemesvámos község fejlődéséhez. 
Külön megköszönöm az adventista 
gyülekezet szervezésében a segít7ek 
mozgalomban résztvevő diákok egy 
heti munkáját.

Milyen előnyökkel jár, mit kínál 
a kistérségi lét? Az idei hozadékról 
és a jövő évi tervekről érdeklődtünk 
dr. Francia Ferenctől, a 20 Veszp-
rém környéki helységet – köztük 
Nemesvámost – magánban foglaló 
Veszprémi kistérség Többcélú Tár-
sulása  /VkTT/ munkaszervezet ve-
zetőjétől.

Tájékoztatójában mindenek előtt 
az elmúlt időszak pályázati területen 
elért sikereit emelte ki, és a kistérségi 
napok /KN/ jelentőségét hangsú-
lyozta. Ez utóbbit idén először hagyo-
mányteremtő szándékkal indították, a 
nemesvámosi falunaphoz csatlakozva. 
Ezt még hajmáskéri és márkói KN 
követte. 2010-ben másik három hely-

színen folytatják a KN programot, ami 
Francia Ferenc szerint jó alkalom arra, 
hogy a települések polgárai ismerkedje-
nek, bemutassák kulturális értékeiket, 
továbbá ilyen keretekben is tapasztala-
tokat, módszereket cseréljenek az ön-
kormányzatok.

A pályázati körben megemlítette a 
Kiss Katalin és kollégái által 50 kör-
nyékbeli fiatal számára szervezett nyári 
tábort, amiről korábbi lapszámunkban 
írtunk, s most is hírt adunk egy másik 
cikkünkben. Elszomorítónak nevezte 
ugyanakkor, hogy eddig nem sikerült 
nyerni a hét község által közösen meg-
célzott térfigyelő kamera pályázaton. 
Forráshiány miatt, úgymond „parkoló 
pályára” került a 17 milliós pályázat.

- Ennek révén egy összességében 
22 milliós térfigyelő beruházás csokor 
valósulna meg a községekben, jelentő-
sen javítva a közbiztonságot. – részle-
tezte a vezető. – Valamely nyertes/ek/ 
visszalépése esetén december végéig 
még remény van a támogatásra. Ellen-
kező esetben jövőre ismét pályázunk.

Szavai szerint mindinkább erősödik 
a kistérségi szervezeti forma. Ennek 
tudatosítása ugyan még nem eléggé 
markáns, de hozzásegítenek az említett 
KN rendezvények is. Több a lakosság 
számához kötött normatíva, bővülnek 
a pályázati lehetőségek. Mindezek alap-
ján fő cél az intézmények ésszerűbb, 
hatékonyabb működtetése az összefo-
gás előnyeit alapján. A jövő évtől be-

lépő előnyök közül kiemelte a szabad 
energiapiacra való kilépést. A Veszp-
rém város gesztorságával, közbeszer-
zéssel megvalósuló energiaszolgáltató 
választás remények szerint mérsékeli 
a települések önkormányzatainak, in-
tézményeinek gáz és áram költségeit. 
Januártól az egyesített szociális intéz-
ményi tevékenység hatókör az egész 
kistérségre kiterjed. Eredményeként 
ezután például olyan szolgáltatásokat 
is igénybe vehetnek lakosaink, ame-
lyekből eddig csak a megyeszékhely 
lakói részesülhettek. Ilyen a bentlakás 
idősek otthonában, vagy az idős gon-
dozás szakmai hátterének, a szociális 
ellátásnak, étkeztetésnek a kibővítése, 
jobbítása.

kistérségi tükör
Összefogásban az előny

Komposztált a polgármester
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A d v e n t b e n
Nemcsak mi várjuk Jézus Krisztus eljövetelét, 

hanem Ő is vár ránk. Számtalan helyen olvassuk a 
Bibliában, hogy Isten vár ránk, hogy mozduljunk felé, 
hogy adhassa segítségét nekünk. Ő kezdeményez, kö-
zel jön hozzánk. Az első karácsonyon Isten megláto-
gatta népét, Jézusban emberré lett, az ajtónk elé jött 
és vár. Ez a legszebb kép: „Íme, az ajtó előtt állok és 
zörgetek: ha valaki meghallja a hangomat, és kinyitja 
az ajtót, bemegyek ahhoz, és vele vacsorálok, ő pedig 
énvelem” (Jel 3,20). 

Milyen türelmetlenek vagyunk, ha minket várat-
nak. Mert nekünk nincs időnk! Orvosi rendelőkben 
kell így várni, hogy nyíljon végre az ajtó, mert ko-
pogással nem zavarhatjuk a rendelést. De ott a mi 
érdekünk, hogy kivárjuk az ajtónyitást, mert minket 
gyógyítanak. Jézus mennyire más. Ő akkor vár, ami-
kor Ő akar segíteni. Nem sértődős és nem önérzetes, 
engedi, hogy megvárassák. Tiszteletben tartja a sza-
badságunkat, és nem töri ránk az ajtót. A nehezebb 
utat tanítja nekünk ezzel: Mi kérjük Őt, hogy jöjjön 
és segítsen. Isten nem csap a kezünkre, ha rosszat tet-
tünk, hanem várja, hogy magunk döbbenjünk rá: mit 
teszünk és mi a következménye.

Sajnos ebben a zajos világban ahhoz szoktunk, 
hogy arra figyelünk föl, aki kiabál és lármázik. Az 
iskolában kiabál a tanár, különben nem figyelnek rá 
a gyerekek. A családban is emelt hangon vitáznak. 
A csendes, halk beszédet már meg se halljuk, mert 
örökké üvölt valaki vagy valami. Jézus azonban csen-
desen zörget, és csendesen beszél a szívünkhöz. Kül-
ső és belső csöndet kell teremtenünk először ahhoz, 
hogy meghalljuk Őt. Ezt javasolja Jézus, amikor azt 
mondja: „menj be a belső szobádba, és ajtódat be-
zárva imádkozzál Atyádhoz titokban” (Máté 6,6). A 
külső ajtót a világ felé zárjuk le, a belső ajtót pedig 
Isten felé nyissuk meg. Csak így hallható, hogy mit 
mond nekünk. 

Nemrég olvastam a következő igaz történetet: 
Egy kisfiú karácsony délutánján bement egy kocs-
mába, és azt kérte az ott italozó emberektől: „valaki 
vigyázzon rám!” Kihívták a rendőrséget, s a nyomo-
zás kiderítette, hogy a gyerek anyja valahol külföldön 
szórakozik, az apja pedig nem akar tudni a kisfiáról. 
Megrendítő helyzet! De az elveszett az elveszetteken 
nem tud segíteni. Szükségünk van nekünk is  - árva, 
tévelygő embereknek -  arra, hogy valaki vigyázzon 
ránk. Ezért jött Jézus: „hogy megkeresse és megtartsa 
az elveszettet” (Luk 19,10)...

Molnár csaba református lelkész

Fény az éjszakában
A legtöbb ember nem szereti, sőt egyenesen fél és 

retteg a sötétségtől. Nem véletlen, hogy sokan éppen 
ezért nem kedvelik a telet, mikor rövidebbek a nap-
palok és minden színtelen szürkén csak sejtelmesen 
látszik. Bár épp ekkor, karácsony közeledtével borul-
nak sokfelé fényárba az utcák, fényfüzérbe a házak.

Mert az advent a világosságról szól.  Emlékezzünk 
csak kétezer éve a pásztorokra, akik a pislákoló tá-
bortűz fényénél őrködtek a nyájra, félve, majd kö-
rülragyogta őket az Úr dicsősége. Vagy a napkeleti 
bölcsekre, kiket egy tündöklő csillag vezetett Betle-
hembe, a világ Világosságához. Ahogy János írja: „Ő 
benne vala az élet, és az élet vala az emberek vilá-
gossága. És a világosság a sötétségben fénylik, de a 
sötétség nem fogadta be azt.” (Ján.1:4-5)

Igen, Jézus a világosság, de nem fizikai, hanem 
szellemi, lelki értelemben és ez az, amit ma sem akar 
befogadni a világ. Mely szereti a külső pompát, a 
gyertyafényt, a tűzijátékot, a nagy csinnadrattát, a hét-
világraszóló karácsonyfát, de kirekeszti az Istent, aki 

belső változást hozna. Ezért keresztelő Jánoshoz ha-
sonlóan a mi felelősségünk is az, hogy „bizonyságot 
tegyünk a világosságról” (8.vers), hogy az ünnepi asz-
taloknál, ne csak az ételről és az ajándékról essen szó, 
hanem elsősorban Krisztusról, az igazi világosságról! 

Tóth szilárd

katolikus templom 
felújítására készülnek

Hírek szerint a nemesvámosi római katolikus 
templom felújítását tervezi Nemesvámos Római 
Katolikus Egyházközség Képviselő Testülete. Ezzel 
kapcsolatban kértünk tájékoztatást dr. Bésán jános-
tól, a testület világi elnökétől:

Még 2008 márciusában jutott tudomásukra, hogy 
templom felújításra is lehet pályázni, de akkor még 
nem indulhattak, hiszen feltétel volt valamilyen - helyi 
vagy országos - örökségvédelem megléte. A szomszé-
dos Tótvázsony példáján felbuzdulva immár pályáz-
nak. Az ottaniak ugyanis sikeresen pályázat alapján 
újították fel a helyi templomot és a hozzá tartozó 
kertet. 

- Időközben - kérésünkre - Nemesvámos Község Önkor-
mányzata megalkotta helyi örökségvédelmi rendeletét, így meg-
nyílik számunkra is a pályázási lehetőség, amint kinyitják 
a pályázatot. - informált a nemesvámosi világi elnök. 
- Nemesvámoson szeretnénk új katolikus templomot építeni. 
El is kezdtük, az alap már készen van, de a pénzforrás szű-
kössége miatt a kivitelezés egyre csúszik. Ezért nem halogat-
ható tovább a meglévő templom felújítása, különösen akkor, 
ha erre külső forrásból van lehetőség. A pályázat elbírálásánál 
előnyt jelent, ha a pályázónak együttműködő partnerei van-
nak. Partnerként számítunk az önkormányzatra, a Civilek 
Nemesvámosért KHE-re és a Tündöklő Csillag Alapítvány-
ra. Az együttműködési megállapodások már tervezet szintjén 
vannak.

A pályázat célja a templom felújítása, és ezáltal a 
templomnak, mint közösségi térnek a falu kulturális 
életébe való bevonása. Önálló pályázati célként nem 
szerepel, de ez felújítás a hitéleti szintér feltételeinek 
is minőségi javulását eredményezi.

A pályázat keretében födém és tetőcsere, a falak 
vízszigetelése, de ivóvíz és szennyvíz vezeték kiépí-
tése is szerepel. Ezáltal mosdó is lesz a sekrestyében. 
Tervezik továbbá a templomkert felújítását, padok 
telepítését, a kerítés/határoló fal renoválását, a temp-
lom/padok fűtésének megoldása, a bejárati ajtó és a 
tornyon a nyílászárók cseréjét.

- Az egyes részfeladatok némelyikére már van ajánlatunk. 
Jelenleg egyeztetünk a tervezővel az építési tervek tartalmáról. 
Ezzel elkészül a költségvetési terv is. A maximálisan pályáz-
ható összeg 30 millió forint, de úgy becsüljük, hogy a keret 
feléből is megvalósítható a kitűzött célunk. A pályázat vissza 
nem térítendő összegű, így „csak” az előfinanszírozást kell 
megoldanunk, ami még így sem lesz egyszerű feladat.– nyilat-
kozta dr. Bésán János.

Időpont: 2009. nov. 20. 11 óra 
Résztvevők: 22 iskola,

9 tánccsoportja, 65 versmondója.
Elért eredményeink:
Tánckategóriában: 

- az iskola tánccsoportja 2. helyezett (ezüstérem)
Felkészítő: Peidl Éva

Vers, próza kategóriában: 
-1-2. osztály: Czvetkó Bendegúz (2.oszt.)

4. helyezett
Felkészítő: Kovácsné Kauker Katalin

-3-4. osztály: Varga Dominika (3.oszt.)
4. helyezett

Felkészítő: Heilig Franciska
Mundart kategóriában: 

- felső tagozat: Farkas Lili (5.oszt.)
4. helyezett

Felkészítő: Peidl Éva
Külön gratuláció:

Kovács Réka 5. osztályos tanulónak is!
A versmondók mindegyike rész vehet az országos 

döntőn, melyet tavasszal Mosonmagyaróvárott ren-
deznek meg, valamint felkészítő tanárukkal együtt 
ellátogathatnak Szekszárdra a német színház egy 

előadására.
Peidl Éva

Hitélet
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ki MiT TUD?
- Városlődön

Elérkezett a várva várt nap. Reggel indultunk el 
Városlődre. Kaptunk új ruhákat, amiket Éva néni 
anyukája varrt. Köszönet érte. Nagyon sok versenyző 
volt a helyszínen a megye iskoláiból. Versmondók, 
tánccsoportok, énekkarok, hangszeres zenészek. Iz-
galommal vártuk, hogy mikor kerülünk sorra, és an-
nál is izgatottabbak voltunk az eredményhirdetésnél. 
A tánccsoport második helyezést ért el, de a vers-
mondók is hasonlóan jól szerepeltek, így örömmel 
indultunk a ködös úton hazafelé.

Városlőd, 2009.november 20.
kovács Anita, kovács ildikó 

okTATás NEVElÉs
14. kulturwettbewerb in waschludt 

ki mit tud? városlődön
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A nemesvámosi kultúrotthonban 
november 21-én rendezte meg a szü-
lői munkaközösség az Erzsébet napi 
bált. A megjelentek az 500 Ft-os be-
lépőjeggyel a diákokat támogatták. 
Néhányan, akik nem jöttek el, úgy segí-
tették az iskolát, hogy beküldték a jegy 
árát az osztályfőnöknek. Köszönet ne-
kik is. Sajnos azonban az idei bevétel 
jóval elmaradt az előző évitől. A meg-
lepetés műsort Peidl Éva tanárnő és a 

húgának gyönyörű éneke nyitotta meg. 
Magyar és német népdalokat adtak elő. 
Őket két rock and roll pár fergeteges 
tánca követte, amiben szerepelt isko-
lánk nyolcadikos tanulója, Horváth 
kristóf. Zárásul a szülői munkakö-
zösség western táncának élénk ritmu-
sa teremtette meg a vidám hangulatot.  
A műsort a közönség elismerő tapssal 
köszönte meg. 

Anyanyelv vetélkedőt rendeztek 
november 19-én a veszprémi Simonyi 
Zsigmond Ének-Zenei és Testneve-
lési Általános Iskolában veszprémi és 
Veszprém környéki csapatok számára. 
Szívélyes vendéglátás, igényes környe-
zet, elegáns technikai megoldások jelle-
mezték a verseny szervezését.

Ebben az évben emlékezünk  
kazinczy Ferenc születésének 250. 
évére, így a vetélkedő feladatai az év-
forduló mentén körvonalazódtak.  
A résztvevő gyerekek keresztrejt-
vényt töltöttek ki a XVIII. század 
irodalmi életének vezéréről; nyelvújí-
tási csodabogarakkal, mosolyfakasztó, 

ötletes szóalkotásokkal bíbelődtek. 
Eszperente közmondásokat fordítot-
tak magyarra; helyesírási totót oldottak 
meg. Tanultak a táplálkozással kapcso-
latos, székely nyelvjárási kifejezéseket, 
s végre legálisan használhatták mobil-
telefonjaikat feladatmegoldáshoz: Szá-
mokkal kódolt szólásokat fejtettek meg 
a billentyűzet segítségével.

A vámosi csapat tagjai csizmadia 
Petra, suller janka és szoboszlai 
kristóf voltak. Egyenletesen jó teljesít-
ményükkel a legjobbak lettek, tizenhá-
rom csapatot utasítottak maguk mögé. 

Horváthné Sáry Zsuzsanna

Lelkes gyerekekkel és szülőkkel a fajszi kálváriához és a kilátóhoz gyalogol-
tunk. Utunk a vámosi székely kaputól indult. Első megállónk a halomsírnál volt, 
ahol a gyerekeknek előre kitett (és sajnos mások által is ott hagyott) természetbe 
nem illő tárgyakat, valamint színes papírból készített rókafejeket kellett össze-
gyűjteniük. A jutalmuk müzli csoki volt. Ezután a mezei úton, Balácán keresztül 
Veszprémfajszra tartottunk. A fajszi kertek alatt vezetett az utunk, ahol Papp 
anyuka egy láda lovasi, ízletes almával várta a túrázókat. Kis pihenő és egy alma 
után folytattuk utunkat a kálváriára, ahol sáska Tibor festőművész beszélt ne-
künk az egyes stációkról. Eközben a nap is ránk ragyogott, és a szél elfújta a ködöt. 

A dombtetőn a szép kilátás, a magunkkal hozott szendvics és a tiszta levegő 
volt a jutalmunk. 

Majd kincskeresés következett. Az elrejtett csoki érméket térkép alapján kellett 
megkeresniük a gyerekeknek. Négyórás vidám kirándulás után örömmel, kelleme-
sen elfáradva visszaértünk Vámosra. 

- Feri bácsi -

A nemesvámosi Petőfi Sándor Ál-
talános Iskolában, ebben a tanévben is 
versenyezhettek előadói képességeikkel 
a diákok. Az esemény november 18-án 
14.30-kor kezdődött a település kultúr-
házában. A résztvevők megmutathat-
ták mit is tudnak, milyen eredményhez 
vezetett a kitartó gyakorlás. Azonban 
nem csak az ő munkájuk jelent meg a 
teljesítményükben, mert ott álltak mel-
lettük a segítők. A tanárok, a szülők, 
azok, akik támogatták a felkészülést.

A néhány percet, hosszú előkészü-
let előzte meg. A résztvevők szemében 
ott tükröződött az igyekezet, és az iz-

galom, amikor kiálltak a megtelt kultúr-
ház színpadára. Mindenki rájuk figyelt, 
csak őket nézte és hallgatta. Az izgalom 
tovább fokozódott, amikor az értéke-
lésre került a sor. Reménykedve várták 
a zsűritagok által felmutatott pontokat, 
mennyi is lesz a végeredmény. Minden 
kategóriában az első három helyezett 
jutalmat kapott, de a többiek sem tá-
voztak üres kézzel. Az emléklap sorain 
kívül, a résztvevők lelkében örökre ott 
marad a diákévek között ez a próbaté-
tel. Senkinek sem kellett szégyenkeznie, 
minden résztvevő megállta a helyét.

A nemesvámosi Petőfi Sándor Álta-
lános Iskolában november 12-én ren-
deztük meg a német nemzetiség által 
szervezett hagyományőrző eseményt. 
Az időjárás aznap végre a kegyeibe 
fogadta a résztvevőket, így senki sem 
bánkódott azon, hogy azt nem az ere-

detileg tervezett időben, 11-én tartot-
tuk meg. Eljöttek az óvodások is, akik 
az általános iskolásokkal együtt figyel-
ték a versmondókat, Márton lovast, és 
a lámpásokban kigyúló apró fényeket. 
A résztvevők a településen vitték végig 
a lángocskákat a máglyához.

Erzsébet napi bál

kalandra fel!

szent Márton napi megemlékezés

jót, s jól...elsőként
Mobil mankó a megoldáshoz

Öt tételben a színpadon

Vers kategória:
1. Varga Dominika 3. o. 
2. Kovács Ildikó 3. o. 
3. Kovács Anita 3. o.

Humor kategória:
1. Farkas Lili és az 5. osztályosok 
           (jelenet)  
2. Szoboszlai Dániel 2. o.- 
 Czvetkó Bendegúz 2. o.  
3. Hajgató József  4. o. 

Tánc kategória:
1. Tánccsoport  
2. Baráth Kitti 1. o. 

Német vers kategória:

1. Farkas Lili 5. o. - 

 Varga Dominika 3. o.  

2. Kovács Réka 5. o.  

3. Czvetkó Bendegúz 2. o. - 

 Varga Ádám 2. o.

Ének - zene kategória:

1. Graczár Dávid 8. o.  

2. Kamarakórus 

3. Váradi Tamás 3. o. 

EREDMÉNyEk
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A veszprémi Padányi Katolikus 
Iskola idén is meghirdette a ha-
gyományos rajzversenyét, amellyel 
egy időben versmondó versenyt is 
rendeztek. Az ünnepélyes megnyi-
tón Márfi gyula veszprémi érsek 
köszöntötte a részvevőket, majd a 
szervezők ismertették a lebonyo-
lítást. Azok a diákok, akik a rajzi 
eszközök használatát választották, 
három kategóriában mérhették ösz-
sze a tantárgyi tudásukat.

I. kategória: 5.-6. osztályosok
II. kategória: 7.-8. osztályosok
III. kategória 9.-10. osztályosok.

Iskolánkból Horváth Viktória 
8. évfolyamos tanuló volt olyan 
bátor, hogy vállalta a kettő órás 
rajzi feladatot. Egy csendéletet kel-
lett lefesteni, vagy pasztellkrétával 
élethűen megörökíteni. Munká-
ja során, a lehető legtökéletesebb 
megjelenítésre törekedett, ezért 
sajnos nem tudta azt befejezni. A 
zsűri az elkészült részlet alapján is 
annyira jónak ítélte az alkotását, 
hogy negyedik hellyel jutalmazta. 
Így nem hiába töltötte a feladattal 
a szombat délelőttjét, ráadásul ta-
pasztalatokkal is gazdagabb lett. 

Horváth Tünde

Nemesvámoson ebben a tan-
évben a Petőfi Sándor Általános 
Iskola hetedik osztályos diákjai 
készültek megemlékező műsorral. 
Osztályfőnökük, szalma csil-
la tanárnő vezetésével szerepeket 
tanultak meg, amellyel feleleve-
nítették egy, az 1950-es években 
jogtalanul elítélt politikai fogoly 
emlékeit. A meghurcoltatását, a ha-
lálsori gyötrelmeit, a hihetetlen sza-
badulás pillanatát 1956. okt. 23-án. 
Többhetes próbák, a kellékek és a 

jelmezek beszerzése után, a diákok 
izgatottan várták az előadás kez-
detét. Október 23-án, már kilenc 
órakor találkoztak még egy utolsó 
megbeszélésre, és az „utcaszínpad” 
berendezésére. Ez alatt a közönség 
is lassan gyülekezett. Megérkeztek 
az általános iskolások, az 1956-os 
vidéki szabadságharcos veteránok, 
a település vezetői, a pénzügyőr-
ség képviselője, a cserkészek, és 
Nemesvámos lakói is.

Nyár végén egy 14 fős kis tár-
saság elindult Nemesvámosról, 
egy kis busszal és két személyautó-
val. Kik is ők? Nem mások, mint a 
nemesvámosi festők, kiegészülve 
két vidéki festő barátunkkal. A tár-
saság sáska Tibor festőművész és 
illésfalvi józsef képviselő vezetésé-
vel vágott neki a majd 870 km-es út-
nak. Úticél: Tusnád testvértelepülés.

Élményekben gazdag fárasztó 
utazás után este 23 órára érkeztünk 
meg. Nagyon szívélyes fogadtatás-
ban volt részünk. Az ízletes vacsora 
elfogyasztása után elfoglaltuk szál-
lásunkat. Ki a helyi panzióban, ki 
pedig vendégszerető családoknál. 
A megérkezésünket követő napon 
megkezdődtek a szorgos munkával 
teli napok, és ekkor csatlakoztak 
hozzánk a helyi festők is. Ennek 
eredménye kb: 40-50 festmény és 
vázlat. Ám nemcsak munkával teltek 
napjaink. Megismerkedtünk a helyi 
nevezetességekkel és a környék cso-
dálatos tájaival. A látnivalókat bőség-
gel kínálta Csíkkozmás, Csíkszereda, 
Csíksomlyó, Verebes, Tusnádfürdő, 
Szent Anna-tó, Gyilkos-tó, Békás-
szoros, Nyergestető, Fogarasi hava-
sok. Festés közben természetesen 
megéheztünk. Egy kitűnő szakács-

nő gondoskodott finom étkekről, 
amiket a festői környezetben fo-
gyasztottunk el. Ott tartózkodásunk 
utolsó estélyén kiállítást szerveztünk 
az ott készült alkotásokból. Megle-
petésünkre, Tusnád község polgár-
mestere és munkatársai zsűrizték és 
díjazták az alkotásokat két kategóri-
ában. A tábor minden résztvevője és 
kísérőik is emléklapot és ajándékot 
kaptak. Ezután következett a búcsú-
vacsora, ahol már, mint ismerősök 
és barátok elevenítették fel vendé-
gek és vendéglátóik az elmúlt hét 
eseményeit. Raffain Endre polgár-
mesterrel megbeszéltük, hogy ezt a 
hagyományt folytatni kell, és az így 
szövődött emberi és baráti kapcso-
latokat ápolni fogjuk. Augusztus 
13-án elérkezett a hazaindulás napja. 
Fájó szívvel búcsúztunk el egymás-
tól. Köszönet Nemesvámos Önkor-
mányzatának, hogy lehetővé tette ezt 
az élményekben gazdag, csodálatos 
utazást. És Raffain Endre polgár-
mesternek és barátainak az ember-
feletti és önfeláldozó munkájukat. 
Szándékunk, hogy a Tusnádon ké-
szült festményekből és fotókból kiál-
lítást rendezünk még ebben az évben 
Nemesvámoson.

illésfalvi józsef képviselő

A festőállványnál sáska Tibor művészeti vezető

„Kalandra fel!” jelszóval, szülőkkel, tanárokkal túrázni indultunk. 
A római kori halomsírnál feladatot kaptunk Feri bácsitól. Össze 

kellett gyűjteni a természetbe nem illő tárgyakat, és papír róka va-
dászatból versenyeztünk. Jutalmul csokit kaptunk. Az összegyűjtött 
tárgyakból, szemétből, kiderült, hogy mások is jártak már itt előt-
tünk. 

Találtunk egy otthagyott bicikli belsőt, egy terepszínű nadrágot, 
egy elvesztett női cipőt és egy gyerekcsizmát. A terepszínű nadrág-
ról gondoltam, hogy egy katona járhatott itt, aki kerékpáron szállí-

tott egy nőt és egy gyereket. A bicikli kereke nem bírta a súlyt, ezért 
szerelni kellett. A rossz gumi a bokrokon kötött ki. 

Festő is dolgozhatott a környéken, aki a katonát látva megijedhe-
tett és kesztyűjét, ecsetjét eldobva Baláca felé menekült. 

Az ott talált flakonokról és újságpapírokról, már sose fogjuk 
megtudni, hogy a katonáé, vagy a festőé voltak-e. Azt viszont bizto-
san gondolhatjuk, hogy az előttünk járók nem ismerték a szelektív 
hulladékgyűjtést, mert szennyezték a természetet. 

- Regenye Dániel Péter -4.o. tanuló

Házi feladat - szemét jelek útján
Túra a római kori halomsírnál

Megemlékezés október 23-án
Erdély országban jártunk

szép eredmény rajz tantárgyból

sZABADiDŐ, MŰVElŐDÉs
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O k t ó b e r  1 6 - á n  a z  „ I n 
Memoriam” emlékest vendégei 
voltak a Zenebarátok Klubjá-
ban, szokolainé Polyák Tünde 
igazgatónő és graczár Dávid 8. 
osztályos tanuló, a Petőfi Sándor 

Általános Iskola részére meghir-
detett pályázat győztese. A diá-
kok feladata egy ma már nem élő 
popikon életének, és munkásságá-
nak bemutatása volt. A Michael 
jacksonról írt munkáért, Mustos 

istván adta át a jutalmat. Egy fali 
órát, és egy Metallica cd lemezt.

Majd zenét hallgattak és be-
szélgettek az előadókról, zenei stí-
lusokról, irányzatokról, legyen az 
régiség, vagy újdonság.

A klubban várnak mindenkit, 
akik kedvüket lelik a zenében. 
Az összejövetelekre 3 heten-
te, pénteken 17 órától kerül sor 
Nemesvámoson, a Római u. 1. 
szám alatt. 

Kimagasló sikerrel szerepelt 
ősszel a Vámosgyökön megrende-
zett vámosok népdaltalálkozón a 
Borostyán Népdalkör. Az alábbi-
akban közöljük a kör vezetőjének 
élménydús beszámolóját.

Hónapok óta folyamatosan le-
veleztem a Világhálón a találkozó 
vezetőjével, szabóné Márkus 
Zsuzsannával, hogy időben min-
den információval rendelkezzünk 
mindketten. 

Mivel az első Vámostalálkozó 
óta barátságban is vagyunk, ezért 
személyesebb, egyre szorosabb a 
kapcsolat a vámosgyörki Zöngék 
Énekegyüttessel, szedmák szilvi-
vel, Tóthné kovács Marikával.

Az ő önkéntes, baráti kedvessé-
gük csodálatra méltó. Előzetesen 
falunéző programot ajánlott Zsu-
zsi, saját készítésű sütivel várt Szil-
vi. A szállásnál felmerülő akadályt 
Marika rövid idő alatt elhárította.

A verseny előtti nap érkeztünk 
az idén is, hogy pihenten, jól felké-
szülve lépjünk színpadra.

Vámot is vittünk, sári lajos 
polgármesterünk 80 liter borát, 
amivel a rendezvényt támogatta.

A péntek esti vacsoránál megis-
merkedhettünk az alsópáhokiakkal 
és a helyi népdalkör képviselőivel.

A remek hangulatú éneklésbe, 
táncba még a konyhások is bekap-
csolódtak. Ők is egy igazi, jó csa-
pat. Nagyon finomat főztek, kö-
szönet érte!

Eközben másnapra már pa-
koltak a férfiak és fiúk, előké-
szítve az ebédlőbe az asztalokat 
és a padokat. A mulatság után a 
szállásra utaztunk. Tavaly is itt 
aludtunk. Kényelmes, kellemes 
hely, mindenünk megvolt. Szil-
vi vasalódeszkáján még vasal-
tunk is, közben beszélgettünk.  
Reg g e l  s enk i t  nem ke l l e t t 
ébreszteni, már fent volt, ami-
kor odaértem a mézes pálinkával. 
Bepakoltunk a buszba, átadtuk a 
házak kulcsait, megköszöntük a 
vendéglátást és indultunk a tett 
helyszínére.

Nagy volt a sürgés-forgás. Az 
érkező csoportokat regisztrálták, 
mindenki kísérőt kapott. Az iskola 
tantermében reggeliztünk, próbál-
hattunk. A tornacsarnokban a ver-
seny a kórusvezetők bevonulásával 
kezdődött. Szép hagyomány lett, 
hogy kézen fogva mentünk fel a 
színpadra és valamennyien együtt 
énekeltük el az isten áldja meg 
a magyart c. népéneket, majd a 
magyar Himnuszt. Megható volt 
a színpadról nézni az éneklő töme-
get. Megélhettük ezzel is az együvé 
tartozásunkat. A szép köszöntők 
után kezdődött a verseny. Kicsit 
izgatottan bár, de minden csoport 
a tőle telhető legjobbat nyújtotta. 
Több csoport túllépte a kiszabott, 
10 perces műsoridőt. Mi ezt azért 
nem tettük, mert ezzel is tisztelet-
ben tartottuk a szervezők kérését 

és a többi csoportot. Már vártuk 
az ismerős, nagyszerű kórusok 
szereplését. Együtt örültünk egy-
más sikereinek. A műsor után két 
turnusban ebédeltek a csoportok. 
A kórusvezetőknek lehetőségük 
adódott beszélgetésre, tapasztalat-
cserére a közös ebédnél. Az ered-
ményhirdetésig ismerkedhettek 
egymással a csoportok, sétálhat-
tak a faluban. Majd ismét meg-
telt a tornacsarnok és izgatottan 
vártuk, mikor mondják a nevün-
ket. Arany, arany! Meghatottan, 
könnyekkel küszködve vettem át 
az oklevelet.  Büszke vagyok rá-
juk, mert sokat dolgoztunk érte. 
A műsorfüzetbe feljegyeztem ki 

milyen helyezést, díjat kapott. 
Örültünk egymás sikerének.

A két gyermekkórus „aranyat 
ér”. Ők vannak a legnehezebb 
helyzetben, mert kevesebb az al-
kalmuk próbálni, mégis csodaszé-
pen énekeltek. A díjkiosztás után 
a kórusvezetőknek volt alkalmuk 
a zsűri elnökétől meghallgatni a 
szakmai véleményt. Ez nagyon 
hasznos a további fejlődéshez. 17 
órakor folytatódott a program a 
Mindenszentek Templomban, 
amin mi már sajnos nem tudtunk 
ott maradni, mert már fáradt volt 
a csapat, és hosszú út várt ránk 
Nemesvámosig. Így búcsúztunk: 
Jövőre veletek ugyanitt!

Az elmúlt évek alkotásaiból összeállított kiál-
lítás nyílott december 10.-én a községháza házas-
ságkötő termében. 2002-ben volt ehhez hasonló, 
válogatásos kiállítás, akkor a közösségi házban. 
Ezúttal csizmadia krisztina, a Nyitott Műterem 
Alkotói Közösség tagja szervezte a tárlatot. A kiál-
lított munkák alkotói: Csizmadia Krisztina, sáska 
Tibor, Tósoki judit, Farkas Petra, szöllőskei 
Adrienn, Pásztor ágota, Fáth Anita, szilágyi 
Anna, Pichner Dóra, kéri Bianka, Takács 
károlyné.

Közreműködött szatori Tibor – gitár, ének, 
Csizmadia Krisztina – vers.

Aranyat hoztunk! - kórusverseny Vámosgyörkön

Vendégek a Zenebarátok klubjában

A Nyitott Műterem 
tárlata Nemesvámos Önkormányzatának Sport és 

Kulturális Bizottsága, fotópályázatot ír ki.
A fotók témái :  por tré ,  ter mészet , 

Nemesvámos bemutatása.
Kérjük a résztvevőket, hogy fotóikat, amely 

kategóriánként 3 db, maximum A/4 méret-
ben, vagy a fotó témáját legjobban megmutató 
nagyságban adják le.

leadási határidő: 2010. február. 20.
Leadás helye: polgármesteri hivatal, Varga 

Erzsébet.
A legjobb művekből kiállítást rendezünk.
A Községi Híradó szerkesztő bizottsága 

egy u.n. „Fotósarkot” szeretne létrehozni a 
nemesvámosi lakósok segítségével. A megje-
lenő számokban a beküldött legjobb képekből 
válogatást jelentetünk meg.

Fotó, videó kedvelők!
Nemesvámoson nagyon sok fotó és videó 

szerető ember él. Úgy gondoltam létrehozhat-
nánk egy Fotó-Videó klubbot. Kérem jelent-
kezéseteket a következő telefonszámon: 06/30 
4417476. Kellő jelentkező esetén megalakuló 
találkozásról mindenkit értesítek.

illésfalvi józsef
Sport és Kulturális Biz. Elnöke.

Fotózást kedvelők!
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Nemesvámos /bj/ - A 68 
évesnél idősebb 262 lakos több 
mint egyharmada vett részt a 
nemesvámosi idősek napján, ame-
lyet idén tizedszer rendeztek meg. 
A községi sportcsarnokban meg-
tartott ünnepségen örömmel ál-
lapította meg sári lajos polgár-
mester, hogy gyarapodott a 68 év 
felettiek száma.

A község több mint 2700 lako-
sából öten már a kilencedik ikszet 
is átlépték. A legidősebb közöt-
tük a 94. életévében járó Dombai 
gézáné, Zsófi néni, akinek egy na-
gyon szép virágcsokorral kedveske-
dett a falu első embere. A még ma 
is kertészkedő, madárcsontú Zsófi 
néni erős szorítású keze igazolja 
szavait, miszerint amíg annak ide-
jén férje a fronton harcolt, ő bizony 
még kaszált is a családi birtokon. 

- Mit kaszált?
- Jaj édes, volt itt akkor min-

denféle aratni való a határban!  
A szénán kívül búza, árpa, rozs… 
- sorolja pergő nyelvvel - De még 
lencse is.

- Mit kezdtek a lencsével?
- Megfőztük meg eladtuk. 

Cséplés után szekereken hordták 
le Veszprémbe, meg a Balatonnál 
lévő falvakba, úgy árulták. Néme-
lyik családba öt – hat kilót is vettek 
belőle.

A vendéglátás színes, változatos 
műsorral folytatódott, amelyben 
óvodások, iskolások, felnőttek egy-
aránt felléptek. Mesemondással, 
jelenettel, népdallal, néptánccal kö-
szöntötték nagyszüleiket, szüleiket. 
Az ízletes vacsorához tangóharmo-
nika adta a zenei körítést. Sokakat 
jó kedvre derítettek, de akadt, akit 
meg is könnyeztettek az ifjúságu-
kat felidéző magyar nóták. Nádasi 
Elemér harmonikás kinek-kinek 
még a kedvenc nótáját is „elhúz-
ta”. Az önkormányzat idősek napi 
rendezvénye a leélt, átdolgozott 
évtizedeknek szóló tiszteletadás 
mellett jól példázza az összefogást.  
A helyi egyházak, a Vöröskereszt 
fiatal tagjai is segédkeztek az étkek 
asztalra terítésében.

 

 Zsófi néni, a rangidős falubeli. 94. évében is kertészkedik

Százan hallgatták, de 262 szívhez szólt a harmonikás

Minősítő versenyről sümegen
November 7-én részt vettünk a Vass lajos Népzenei Szövetség által ren-

dezett minősítő versenyen. Hagyományápoló népdalkör kategóriában bronz 
minősítést kaptunk.

Halmosiné Venesz Zsuzsanna népdalkör vezető

A Strasbourgban székelő Európa Parlament tevékenységével ismer-
kedhetett november végén egy 40 fős magyar delegáció Dr. győri Enikő 
Európa parlamenti képviselő vendégeként. A látogatók között volt Fertig 
jános, veszprémfajszi vállalkozó is, aki Horváth Zsolt országgyűlési 
képviselő jóvoltából, a képviselő munkáját és a FIDESZ tevékenységét 
segítő közreműködésének elismeréseként lehetett a csoport tagja.

A program keretében felkeresték az Európa Parlamentet, és betekin-
tést nyertek az intézmény működésébe. Ottlétükkor éppen egy kisebségi 
törvényről szóló vita zajlott, amelyben elvileg érintett lehetett Fertig János 
is, lévén a fajszi német kisebbségi önkormányzat tagja.

A parlamenti látogatás során személyesen találkozhattak smidth 
Pállal, Tőkés lászlóval és Győri Enikővel, az azt követő vacsoránál 
pedig áder jánossal.

Az eseménydús négy nap további élményeket is kínált, hiszen útjuk 
során több település történelmi negyedében megfordultak, és számos 
középkori emléket – várat, kolostort, dómot – is megcsodálhattak.

Az áramellátás biztonságáért

Október 22-én 9.00 és 16.00 óra 

között a település egész területén 

áramszünet volt, mivel ezen a na-

pon levágták a villanyvezetékek ép-

ségét veszélyeztető faágakat, gallya-

kat a Malom utcában. 

Húsbolt nyitás

Új kereskedelmi egységgel gya-

rapszik a település. Három helyi 

vállalkozó összefogásával decem-

berben húsboltot nyitnak a Pap Ist-

ván utcában.

Program előzetes:

December 17-én 17 órakor, a 

sportcsarnokban tartandó Kará-

csonyi műsorukra mindenkit szere-

tettel várnak a szervezők.

Január 29-én Angol teadél-

utánra kerül sor a kultúrházban.

Ugyancsak január végén is-

mét rendeznek borversenyt, feb-

ruár közepén pedig télűző far-

sangi mulatság, hagyományos 

falusi disznóvágás helyszíne 

lesz a kultúrház.

Parlament viziten 
strasbourgban

Hírek

Hét ikszesek ifjonti hévvel
idősek Napja Vámoson
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Bizonyára kevesen tudják, hogy 
2009. február elején több lelkes, ön-
zetlen s főképpen sportbarát szülő 
közös elhatározásaként megalakult 
a NEMESVÁMOSI VADHAJTÁS 
SPORTEGYESÜLET. Leginkább 
a helyi judo sportra épít, de a turisz-

tika és kerékpározás is sporttevé-
kenységei között szerepel.

Az idei évben számtalan judo 
versenyen bizonyították a helyi gye-
rekek kimagasló tudásukat. Szám-
talan arany, ezüst és bronz éremmel 
gazdagították magukat. Ezáltal is-

mertté tették a nemesvámosi Vad-
hajtás SE nevét országszerte, mivel 
szerepeltek városi, regionális, sőt 
országos bajnokságokon is.

Nagy-nagy szeretettel várunk 
ezen sportágakhoz csatlakozni vá-
gyó gyerekeket és felnőtteket is. 

Kérünk minden érdeklődőt, tegye 
próbára magát bármelyik tevékeny-
ségünkben.

Ezúton köszönjük tagjaink, pár-
tolóink és sportolóink idei közre-
működését.

Vadhajtás SE vezetősége
Szoboszlai Csaba elnök

Nemesvámos köszönti a vadászlovaglókat

Sári Ádám /15/ lett az októberi vadászlovaglás befutója!

Piros kabátos, fekete kabátos, fehér nad-
rágos, kobakos, kalapos urak gyülekeznek a 
hűvös, borongós októberi reggelen a község 
Nagykúti rétjén. Lovas esemény lesz itt, akárki 
meglássa! És érkezik is hamarosan a több száz 
méteren át kígyózó lovas bandérium, nyomá-
ban az utasokkal teli, gumirádlis szekerekkel. 

A tapolcai út mentén fekvő, Nemesvámosi 
Sportistállótól poroszkál az idei vadászlo-
vaglásra készülők mintegy százfős csapa-
ta. Közöttük olyan ismert sportolók, mint 
a világbajnok, fogathajtó lázár testvérek, 
Vilmos és Zoltán, Molnár jános, a falu 
szülötte, első osztályos fogatbíró, Borka jó-
zsef, nemzetközi fogatbíró, Fintha gábor 
a magyar fogathajtó szakág szövetségi kapi-
tánya. De nyeregbe szálltak rangos atléták, 
öttusázók, fogathajtók is, közöttük Varga 
Péter, az akadályhajtás világbajnoka, és ifj. 
juhász lászló, az idei kecskeméti fogathaj-

tó világbajnokság magyar csapatkapitánya.
A résztvevőket köszöntő sári lajos pol-

gármester mellett jó versenyzést kívánt és kel-
lemes időtöltést kívánt minden résztvevőnek. 
Köszönettel nyugtázhatta ezt a szép nap vé-
gén is lázár Vilmos, a Magyar Lovassport 
Szövetség elnöke, 12 világbajnoki érem bir-
tokosa, a lovassport Örökös Magyar Bajnoka. 

- lovas vadűzés kutyával! Ez a lovas va-
dászat. –mondta a hallali, a vadászokat össze-
hívó kürtszó után az egybegyűlteknek capári 
Róbert sümegi falkász. A Nemesvámosról 
indított szombati, Hubertus lovaglás alkal-
mából. Dicsérte a lassan kividuló hűvös időt, 
mondván ez kedvez igazán a vadászlovaglás-
nak, a falka rohanásának, nem pedig a nyári 
meleg. Az ország egyetlen vadászkopó falka 
gazdájaként arra intette a versenyzőket, hogy 
tartsák be a rendet, biztonságot szolgáló 
szabályokat. Minden tekintetben szigorú-

an fogadják meg  az aznapi mester, az élen, 
szárnyas vörös kabátban lovagló házigazda, 
szervező kovács csaba utasításait. Betar-
tották, nem is történt galiba, leszámítva egy 
kisebb bukást.

Az ilyen formában ötödik alkalommal 
megrendezett verseny vértelen vadászat.  
A több tíz kilométeres távnak nekivágó lova-
sok ugyanis nem igazi rókát üldöztek az izga-
tottan rohanó kopófalka nyomában, hanem 
egy rókaprémmel felszerelkezett lovas tár-
sukat, a faluban lovardás Homoki lászlót. 
A vadászlovaglókat szelíd tempóban 13 sze-
kérnyi családtag, érdeklődő követte. Akadtak 
köztük veszprémi művészemberek is.

Az estébe hajló Klára-pusztai beérkezést 
követő eredményhirdetésen a szinte még gyer-
mek sári ádám /15/, nemesvámosi vadász-
lovagló vehette át a napi hajsza méltó jutalmát.

ádámról dióhéjban:

1994-ben született. A szentgáli Cseresnyés Lo-
vas SE sportolója. Edzője cseresnyés lászló. 
A Magyar Lovassport Szövetség díjlovagló, díjug-
rató és military szakágakra érvényes rajtengedély-
vizsgával rendelkezik, amit 2009.04.18-án szer-
zett meg. 2009-ben elért eredményei: díjlovaglás 
D1, 6. helyezett, C1, 4. helyezett.

Középiskolai, lótenyésztő tanulmánya-
it Bábolnán kezdett, de pár hete „átnyergelt” 
Balatonfűzfőre, ahol műszaki szakmával ismer-
kedik.

lova: neve Kisherceg, apja 3609 Bakharoff  
(USA) , kora: 6 éves, neme mén, fajtája: Angol 
telivér.

Viruló VADHAjTás - Eredményes az egy éves sportegyesület

Hazai befutó a Vadászlovagláson

VADásZloVAglás
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Kiadványsorozattal is szövöge-
ti tagjainak gyümölcsöző kapcso-
latát az évről-évre terebélyesedő 
Vámos Települések Szövetsége /
VTSZ/. A 2007 őszén életre hívott 
szerveződés, valamint a Vám- és 
Pénzügyőrség gondozásában leg-
újabb füzetként megjelentették a 
„Vámosiak recepttára 2009” fü-
zetet. Ebben a rövid bemutatkozá-
sok után 11 hazai és kilenc határon 

túli – erdélyi, felvidéki – település 
ad ízelítőt egy – két recepttel a 
helyi étkekből. A sort a szlovákiai 
Felsővámos /Horné Myto/ kőtés 
receptje nyitja. Ennek alapanyaga 
csíráztatott rozs és búzaszem, va-
lamint liszt, cukor. Az eredmény 
egy édes sült tészta. A recept túra 
fináncpörkölttel zárul. Ez a leírás 
szerint elképzelhetetlen szarvas 
comb, borókabogyó, nemes gom-

ba félék, és vörösbor nélkül.
A VTSZ alapító tagja a szö-

vetség létrehozásának évében 
800 éves település, Nemesvámos, 
amely lencsegulyás és káposztás 
lepény receptjével kínál ínycsiklan-
dozást. /A lencsés recept ismerte-
tése alighanem abból fakad, hogy a 
községet hajdanán lencsés faluként 
is emlegették. A község határában 
olyan mennyiségben termesztették 
ugyanis ezt a hüvelyes konyhanö-
vényt, hogy aratás után, ősszel sze-
kereken szállították Veszprém és a 
Balaton-parti települések konyhá-
ira./

A szépülni, gazdagodni vágyók-
nak, és a szerencsefia jelölteknek 
előszeretettel főzik, főként 
szilveszter környékén a len-
csés étkeket. Jól illik ezek 
közé a lencsegulyás. Íme a 
receptje!

Hozzávalók :  40 dkg 
sertés- vagy marhahús, olaj, 
paradicsom,1/2 zöldpapri-
ka, 1-2 gerezd fokhagyma, 
só, bors, pirospaprika; 20 
dkg lencse,2 szál sárgaré-
pa,1 nagyobb petrezselyem-
gyökér,1 vastagabb szelet 
zellergyökér,1 vastagabb 
szelet karalábé, zeller- és 
petrezselyemzöld, 2 babér-
levél.

Elkészí tés :  Az  ap-
r ó r a  v á g o t t  h a g y -
mát  megd insz te l jük  a 

zöldpaprikával,hozzáadjuk a para-
dicsomot. Meghintjük pirospapri-
kával, hozzáadjuk a kockára vágott 
sertéscombot. Borsozzuk, sózzuk, 
rányomjuk a fokhagymát Nagyon 
lassú tűzön majdnem kész pörköl-
tet főzünk belőle. Ha kell, menet 
közben vizet adunk hozzá. A len-
csét a felkarikázott zöldségekkel, 
zöldekkel és babérlevéllel feltesz-
szük főni egy nagy fazékba. Ha 
már majdnem puhák, ráöntjük a 
pörköltalapot, felengedjük vízzel, 
és készre főzzük. Szükség esetén 
sózzuk, borsozzuk Tipp: ha a len-
csét és a zöldségeket egy darabka 
füstölt hússal főzzük, még fino-
mabb lesz a lencsegulyás!

olvastam az újságban
…hogy az augusztus 20-i ün-

nep elmaradt Vámoson. Észre sem 
vettem, mert pontosan ugy jártam, 
mint a többiek: kihasználtam a jó 
időt, a sok szabadnapot s elutaz-
tam. Ilyen szempontból jól döntöt-
tek, akik nem ragaszkodtak a helyi 
ünnephez. Egyébként is: valóban 
már csak a polgármester meg a 
jegyző vesz ezen részt, a képvise-
lő-testület tagjai is alig, közönség 
pedig egyáltalán nem. Hacsak a 
fellépők hozzátartozói nem... Ez 
egyfelől nagy baj, mert azért ez 
mégis Szent István ünnepe, másfe-
lől még nagyobb baj, mert mégis-
csak a nemzet emlékezetét össze-
tartó nagy ünnepek egyike, amikor 
jó közösen emlékezni. A hangsúly 
közös szón van. A legeslegnagyobb 
baj hogy kiüresedtek az ünnepe-
ink. Azért, hogy hallgassunk egy 

magakellető politikust, aki a saját 
karrierje érdekében fel akar tűnni, 
arra már senki nem kíváncsi. Ma-
gyarán szólva: elvette a politika az 
ünnepeinket. Persze mindig is így 
volt, micsoda esztelen harc folyt 
(folyt?) március 15-ért, a mindig 
aktuális rezsim  érdekei miatt! Sze-
rintem tehát kellene augusztus 20-i 
ünnepi összejövetel, de nem így, 
nem ilyen formában. Ha az em-
berek másként igénylik az ünnep 
látványosságát, akkor keressük meg 
azt, és alkalmazkodjunk ahhoz.

Megjegyzem, nekem vannak 
radikális javaslataim, ha nem is 
Vámosra vonatkoznak. Én pl. ab-
bahagynám az országos augusztus 
20-i tűzijátékot a sok száz milliós 
költségvetéssel együtt. Ez a szo-
cializmusban volt nagy szám, már 

nem az.  Ez csak a pestieknek szól, 
én pedig nem fogok drága benzin-
nel felautózni, hogy ott nyomo-
rogjak egy pánikra mindig kész 
tömegben. Tévében pedig semmit 
nem ér a látvány, idióta riporterek 
idióta szellemeskedéseitől kísérve. 
Az így megtakarított pénznek pe-
dig ugyancsak volna helye!

…hogy az új megyei múze-
umigazgató átfogó tervekkel jön 
Balácát felvirágoztatni. Megjegy-
zem nem ő az első, akinek nagy 
álmai voltak, magamat is ide so-
rolom. Még egyikünknek sem si-
került tenni valami érdemlegeset 
ez ügyben. Baláca el van átkozva! 
Főleg azért, mert sokba kerül. Pe-
dig valóban nagy attrakció. Sőt, 
világszenzáció! Mert azért a re-
konstrukcióban már sok minden 

történt, s ezek kedvező látványt 
hoztak létre. De az év döntő ré-
szében mégis halott, alig látogatott. 
Legalábbis a lehetőségeihez és ér-
tékéhez viszonyítva kevés a néző, 
pedig, ismétlem, rendkívüli látvány. 
Ám hogy ebből pénz legyen, sok 
pénz kell. Az pedig évtizedek óta 
nincs. Csak úgy csordogál, de nagy 
áttöréshez ez nem elég. Szerintem 
egyelőre nem is lesz, pedig a turiz-
mus kínálat-gazdagításához erre is 
szükség lenne. Mármint Balácára, 
a rá épülő látványosságokra és ér-
tékes program kínálatra s az ebből 
eredő, Vámost is gazdagító anyagi 
eredményre. Ma már nem tagadjuk, 
a kultúrához pénz kell. De ma már 
azt is látjuk, a pénzhez is kultúra 
kell. Főleg azoknak kellene észnél 
lenni, akik döntenek olyan fontos 
pályázatokról, mint a balácai.

Praznovszky Mihály

k i a d v á n y o k

Reflekt

Vámosiak recepttára - lencsegulyás és fináncpörkölt

Megjelent falunk szülöttének, 
a Veszprémben élő Tomor ilona 
költőnek keserédes éden cím-
mel legújabb verseskötete. /A 
címlapon Raffay Béla: Niké tor-
zója látható./

„Hatodik kötete válogatás az utóbbi 
két esztendő versterméséből. Költészeté-
re jellemző az önéletrajzi megéltség, egy-
szerre jelen van belső világa és a külső, 

modern…Verseiből kitűnik, nehezen 
viseli az időtlenségbe zárt vak remény-
telenséget. Ám tudja, „a világ csodája 
a miénk”,de azt is tudja, a „holnapok 
hatalmában” élünk az időbe zárva”. 
– írja recenziójában dr. ács Anna 
irodalmi muzeológus,szerkesztő, lektor.

- Verseiben ismét hangsúlyos szere-
pet kap a család, a familiáris kötődés, 
a hű és olykor hűtlenné vált barátok. 
És hangsúlyos szerepű költészetében az 
éltető táj, a növények, virágok,a delejes 
erejű tó…mert Tomor Ilona sem sza-
badulhat, és nem is akar szabadulni a 
szűkebb szülőföld szorításából, a hova-
tartozás gyökereitől.” /Napló, 2009, 
október 26/

A kötet megjelentetését tu-
catnyi  adományozó mel lett 
Nemesvámos Község önkor-
mányzata is anyagilag támogatta. 
A kötetből lapunk címoldalán 
közlünk verset.
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Előző lapszámunkból is 
értesülhettek már olvasóink, 
hogy sikerrel pályázott az Új 
Magyarország Fejlesztési Terv 
környezet és Energia operatív 
Programra Nemesvámos ön-
kormányzata. Ennek lényege 
a komposztálás elterjesztése, a 
környezettudatos életmód nép-
szerűsítése.

Valóságos családi rendezvényre 
sikeredett a pályázati alapon meg-
valósuló komposztálási program 
nyitánya az októberi tájékoztató, 
ládaosztó rendezvényen. A sport-
csarnokban megtartott, eszközbe-
mutatóval is kombinált eseményen 
a község apraja nagyja részt vett. 
Megtisztelte a komposzt szom-
batot Ujhelyi istván, a Minisz-
terelnöki Hivatal államtitkára. A 
kíváncsiság hozta közénk, hiszen 
ezt – az általa modell értékűnek mi-
nősített - komposztálási programot 

szeretné ellesni, hogy saját képvi-
selői körzetében is kamatoztassa a 
tapasztalatokat.

Nagy tetszést arattak mind a 
veszprémi Szabó Kerttechnika, és 
a helyi Völler vállalkozás által be-
mutatott kertápoló eszközök, mind 
a település által is beszerzett aprí-
tógépek. Ezek közül a kölcsönöz-
hetők egyikét elsőként községünk 
polgármestere, sári lajos is kipró-
bálta a portáján, és elégedetten nyi-
latkozott a gép működéséről.

Az igények kielégítésére össze-
sen 300 darab komposztáló láda 
ingyenes kiosztására nyílik mód.  
A komposztáló ládák és naplók, 
valamint az útmutató kiadvány-
ok első átadására október 10.-én 
került sor. A további igényekkel 
a falugondnokhoz lehet fordulni. 
Ugyancsak tőle kölcsönözhetők az 
aprítógépek.

Reményen felüli érdeklődés a komposzt szombaton

Vitték a drága műanyag ládákat, mint a cukrotÁllamtitkári mustra az aprítógépnél

Középen a vámosi Bartha csaba

Harmadszor rendezett a Személy-, 
Vagyonvédelmi és Magánnyomozói 
Szakmai Kamara Veszprém Megyei 
Szervezete vagyonvédelmi napot. Az 
őszi veszprémi rendezvényen szakmai 
versenyre is sor került. A hat induló 
csapat között impozáns fölénnyel az 
első lett a Brill Security Kft. három fős 
csapata. A lángi istván, Mórocza 
árpád és Bartha csaba alkotta gárda 
utóbbi tagja nemesvámosi lakos.

A községünket több vagyon elleni 
bűncselekmény sújtotta az év során. 
Lakásbetörések, a településünk vízellá-
tására szolgáló építmények vaskapuinak 
leszerelése, ellopása, erdei falopások 
borzolták az idegeket. Ezeknek a kap-
csán kérdeztük a dobogós versenyzőtől, 

hogy a hétköznapi vagyonvédelemben 
számíthatunk-e a vagyonőrökre?

- Természetesen, hiszen egy bűn-
cselekmény észlelésének bejelentése, a 
törvények közötti lehetséges megaka-
dályozása minden állampolgár köte-
lessége. A szakmában dolgozók alap-
vetően két körből kerülnek ki. Azok, 
akik korábban fegyveres testületeknél 
szolgáltak – nyugdíjas rendőrök, vagy 
katonák – eleve felkészültek a rendkí-
vüli helyzetek kezelésére. Akik pedig 
a szakmai kamara által szervezett tan-
folyamon szereznek vagyonőri képe-
sítést, azokat felkészítik arra is, hogy 
intézkedni tudjanak, ha szolgálaton 
kívül felfigyelnek valamilyen bűncse-
lekményre, törvényellenes cselekvésre.

Dobogós vagyonőr

g A Z D A s á g ,  V á l l A l k o Z á s o k
Aktív komposzt szombat
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2009 őszén újabb civil szerveze-
tet alakítottak Nemesvámoson. Ez 
egy gazdasági szerveződés, még-
pedig Nemesvámos és Vidéke 
gazdakör /NVG/ elnevezéssel. 
sövényházi Balázstól, az NVG 
elnökétől aziránt érdeklődtünk, 
hogy milyen megfontolásból és 
kikből szerveződtek? 

- Nemesvámosi, veszprémfajszi, 
felsőörsi és nagyvázsonyi vállal-
kozók hozták létre, 15 fővel a 
szervezetünket. Vannak köztünk 
mezőgazdasági gazdálkodók, pá-
lyázatírók, növényvédelmi szak-
mérnökök. Én például mérleg-
képes könyvelőként vállalkozom. 
Ezzel együtt azonban kistermelő-
ként, Aranykalászos gazdaként is 
tevékenykedem. A szakmai sokré-
tűségünk előnye, hogy speciális is-
mereteikkel egymás munkáját is se-
gíthetik a tagjaink! Az összefogás, 

a szerveződés erejével mérsékelni 
akarjuk működési, üzemi költsé-
geinket. Már sikerült is eredményt 
elérni. Például műtrágyabeszer-
zésben a több tonnás igény révén 
árelőnyhöz juttathattuk tagjainkat.

És hogy mik a közeljövőbeli 
konkrét terveik, törekvéseik?

- A gazdakártya révén a Kinizsi 
Banknál előnyös hitelkeret igény-
bevételét céloztuk meg. Tervezzük 
informatikai nyilvántartás beveze-
tését a dokumentumok, nyomtat-
ványok kézi vezetése helyett. Ez 
a közös fellépés eredményeként 
akár 20 %-kal olcsóbb szoftver 
vásárlást is lehetővé tesz. De biz-
tosításokkal, a gépjárművek flot-
tabiztosításának gondolatával is 
foglalkozunk. Megcéloztuk továb-
bá a hatékonyabb növényvédelem 
kialakítását. Erre mint említettem, 
képzett szakember – növényvédel-

mi szakmérnök – is található a tag-
jaink sorában.

Összefogva, gazdaszervezet-
ben nagyobb volumenű vásárlá-
sokkal előnyösebb beszerzési árak 
elérése a céljuk minden területen. 
Ugyanakkor a megyei és az orszá-
gos gazdakörök szövetségéhez, a 
MAGOSZ-hoz kapcsolódva erő-
teljes érdekképviseletre, érdekér-
vényesítésre törekszenek. – nyilat-
kozta Sövényházi Balázs.

Taglétszámuk a megalakulás óta 
is gyarapodott. Az új belépőktől 
– magán- és jogi személyektől - 
mindössze azt várják, hogy fogad-
ják el az alapszabályukat, és mind 
erkölcsileg, mind anyagilag támo-
gassák a gazdaszövetségüket. Jelen-
leg is vannak jelentkezők, egyebek-
ben Herendről. Az NVK elnöke 
szerint mintegy 25 főig bővülhet a 
taglétszámuk.

- Még több jelentkező esetén 
nekik már célszerűbb egy új gaz-
daszövetséget létrehozni. – magya-
rázta a a vámosi elnök.

Együttműködésre törekszenek 
az önkormányzatokkal is – például 
gazdasági utak karbantartásában, 
- és közös érdekek alapján keresik 
a jó partnerséget vadásztársaság-
okkal, méhészekkel, erdőbirtoko-
sokkal, lovagoltatókkal. Egyszóval 
mindenkivel, aki a természetes kör-
nyezetünkben keresi megélhetését, 
boldogulását.

A távolabbi elképzelésekről 
szólva Sövényházi Balázs elárul-
ta, hogy jövőre augusztus 20.-án 
a környékbeli vállalkozók bevo-
násával látványos új kenyér ün-
nepet, gazdanapot terveznek 
Nemesvámoson, a helyi pékekkel 
együttműködve.

Bráz János

Mintha mindig sütne a Nap 
Nagy árpádék Pap István utcai 
otthonára. A világossárga színe-
zésű ház körül az itteni porták 
túlnyomó többségére jellemző 
virágos rend és gondozottság fo-
gadja a látogatót. Véletlen lenne, 
hogy 2009-ben ez a család lett a 
„Tiszta, virágos Nemesvámosért” 
meghirdetett pályázat győztese?! 
Mert a nyertes – általuk, és a többi 
hasonlóan otthont szerető, gondos 
vámosi polgár által – valójában az 
egész település, a község minden 
lakosa.

Az udvar gondozott fenyői, 
puszpángjai, az ágyásokban, ablak-
párkányokon díszlő virágok után 

már nem is jelentett meglepetést 
a takaros otthon virágossága. No, 
talán csak azoké, amelyek a falakon 
/!/ díszlenek. Hogy miért a fala-
kon? Erről majd később! Kértem 
a házaspárt, mutassák már meg a 
díjjal járó kerámiát!

- Melyiket? – nézett vissza Ár-
pád. – Merthogy nekünk már ket-
tő is van belőle. Tavaly is nyertünk 
egyet, amikor harmadikok lettünk. 
Ezzel a mostanival még egy MTD 
Hungariás fűnyírót is átvehet-
tünk…Volna!. Egy rokoni lagzi mi-
att ugyanis nem tudtunk részt ven-
ni a díjátadáson, de azért minden 
itt van ám! – mutatta a házigazda 
Rakk Zsuzsa helybeli keramikus 

plakettjét, majd később a garazsí-
rozott fűnyírót.

Már az első mondatokból kide-
rült, hogy a nemes díj első számú 
kivívója a bajszos házigazda, és 
a 22 éves nagyfia. Ők a gyep, az 
örökzöldek gondozói. Márta és 24 
éves nagylányuk a virágozók.

- Bevallom, nagyon szeretek 
kertészkedni a napi munka, a hú-
sozás, sofőrködés után. Pihentető, 
felüdülést nyújtó foglalatosság ez. 
– árulta el a veszprémi Cserhát Ét-
teremben konyha mészáros Árpád, 
aki emellett időnként árubeszerző 
sofőrként is volánhoz ül. A húsos 
órák után bizony nagyon tudja él-
vezni kedvenc virágainak, az orgo-

nának és a rózsának az illatát!
No de hogy került a virág a 

falra? Márta asszony kezéből, aki 
nem kis türelmet, pepecselést kí-
vánó munkával gobelineket hímez. 
Immár évek óta tart ez a művészi, 
több mint vonzalom, ami külön fe-
jezetet érdemel.

Nagyéknél nem csupán szépség, 
tisztaság van, hanem rend is lako-
zik. Vagy talán még annál is több, 
Harmónia. Kívül, belül egyaránt. 
A lelkekben is…A szólásmondás 
szerint pedig aligha lehetnek rossz 
emberek. Mert ugyebár, ki a virá-
got szereti…

A díjazott porta Először harmadik díjért kapták a másik plakettet

Tiszta, virágos Vámosért - Rend a lelke…

gazdaszövetség a hatékonyságért és az érdekvédelemre
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Flott – tükör:
  Egyszerûen igényesen
Felméréstõl, tervezésen át a kivitelezésig
 Flott kiszolgálás

A szem a lélek tükre, állítja egy régi mondás. 
De mi a tükör? A tükör egyszerűen egy csoda. 
Olyan csoda, amely megfoghatatlanul meg-
mutatja énünk egyik arcát. Olyan csoda, amely 
a természetben nem létező anyag, a kvarcho-
mok feldolgozása révén előállított üveg – je-
lesül a síküveg – tovább kezelésének, foncso-
rozásának az eredménye. Ezeket az ember 
alkotta csodákat még tovább fokozza a meg-
rendelői igények kiszolgálásával, és saját talá-
lékonyságával a veszprémi FLOTT - Tükör Kft. 
Tóth Csaba folyamosan bővíti 1992-től műkö-
dő vállalkozása szolgáltatásait, fejleszti tevé-
kenységét. 
Elsőként érdemel említést legújabb termékük, 
a művészei igényességgel tervezett, 

pohárfüggesztővel kombinált
bor- és pálinkásüveg tartó.

Az oldal kiemelkedő, központi képe valóságos 
térplasztikai remekművet ábrázol! Jól szolgálja 
mind a funkcionális, mind a reprezentatív igé-
nyeket. Otthoni prezentálásra, valamint céges, 
és ünnepi ajándékozásra egyaránt alkalmas. Az 
igényelt felirattal, köszöntővel, névvel, logóval 
gravírozva elegáns irodai dekoráció. Hason-
ló kivitelezésű a kívánság szerint gravírozott, 
az elegáns irodákban, modern otthonokban 
praktikus, mutatós

katalógus- és irattartó.
A cégvezető további újdonságként mutatja be a 

Lacobell-üveg 
kollekciót. Ez a színes síküveg bútorfrontok ki-
alakítására, belső dekorációra, lakásban üveg-
ajtókba, a konyhában, fürdőszobában csempe-
kiváltásra ajánlott. Tóth Csaba hangsúlyozza, 
hogy a Lacobell-üveg kiválóan illeszkedik a 
minimál stílushoz. /Ez a lakberendezési design 
a tökéletes, kiváló minőségű alapanyagok al-
kalmazásán, és letisztult, egyszerű feldolgozá-
sán alapszik./
A Lacobell-üveg lényege, lelke egy üveg 
alapanyagra felvitt, zománc minőségű festék. 
Ennek számottevően jobb a tartóssága, mint 
festett üvegé. Karcmentes. A Lacobell-üveget 
hőkezeléssel, ráégetési technikával készítik. 
A tucatnyi színválasztékban egyaránt van matt, 
tükröződés mentes, és tükröződő változat.

A szokványos, hagyományos 
sík- és öblösüveg termékek-
hez, szolgáltatásokhoz képest 
a FLOTT - Tükör harmadik új-
donsága a

robbantott – üveg,
amelyet egy izgalmasan, kris-
tályosan szikrázó asztallap ké-
pében mutat a vállalkozó.
Ez három rétegű – szendvicses 
- laminált síküveg. Leginkább 
üvegkorlátokat, asztallapokat, 
tárlókat, vitrineket, térelvá-
lasztókat készítenek a felhasz-
nálásával. Elegáns megoldást 
kínál továbbá egy tágas nap-
paliban kisebb terek, például 
jakuzzi sarok kialakítására.  
A hatás, a látványélmény szi-
porkázó!
A veszprémi FLOTT - Tükör Kft-
nél tett termékismertető befe-
jező állomása a színes

Tiffani-üveg,
melyet amerikai feltalálójáról 
neveztek. el. A több mint 100 
éves múltú termékkel akko-
riban az ólomüveg technikát 
váltották ki. A tiffani könnyebb 
megmunkálást tesz lehetővé, 
szélesebb felhasználási lehe-
tőséget kínál. Aprólékosabb, 
szebb kompozíciók hozhatók 
létre általa. Kedvelt a beépíté-
se a beltéri ajtókba, konyhaaj-
tókba. Jól, színesen helyettesíti 
a katedrál üveget. Alkalmaz-
zák különböző típusú üvegek 
egy ajtón belüli összekapcso-
lására. Tiffani-üveg révén 
kellemes, érdekes látvánnyal 
lephetjük meg a vendégségbe 
érkezőket. A bejárati ajtónkba 
épített, három rétegű, hőszi-
getelő üveg középső tagja-
ként érdekes szín- és formai 
hatást kínál. Sejtelmes, de akár 
vidám hangulatot is varázsol 
az otthonainkban.

A palack és pohár tartó bornak, pálinkának is jó!

FLoTT Tükör Kft 8200 Veszprém, Cseri u. 13. • Tel.\Fax: 06-88/567-560 • e-mail: info@tukorszalon.hu • www.flott.tukor.hu

Italvarázslat az új kollekcióval

Jól áttekinthető katalógustartó, 
Lacobell-üveg háttérrel

„Robbantott üveg” asztallapnál
az ügyvezető
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infraszauna, a kényeztető
egészségvédelem.

A fekvő infraszauna a XXI. század szaunája. Látványos hatását a szépségápo-
lásban és az egészségmegőrzésben fejti ki. Segít megelőzni a náthás, influen-
zás, torok, vagy fülfájós megbetegedéseket, illetve gyorsítja azok gyógyulását. 
Borús napokon jó közérzetet és hangulatot biztosít. Mindössze 30-40 perc a 
forradalmian új, egyszemélyes, fekvő infraszaunában és már néhány alkalom 
után a következőket tapasztalja:
IMMUNRENDSZER ERŐSÍTÉS: Az infravörös spektrumnak az a része, 
amit az infrakabin kisugároz, igen nagyszámú terápiás hatást ölel fel. Az emberi 
test felmelegítése jótékony hatással van a szervezetre. A vérellátás fokozódik, 
az anyagcsere és a kiválasztási folyamatok meggyorsulása következtében fo-
kozódik a salakanyagok kiválasztása, a szervezet salakmentesítése (izzadás), 
csökken a túlzott savasodás. Testünk immunrendszere aktivizálódik, védekező 
és öngyógyító erőink növekszenek.
SÚLYCSÖKKENTÉS: Megszabadul felesleges kilóitól, serkenti az anyag-
cserét, fokozza a zsírégetést. Egy szaunázás alatt 600- 800 kilokalóriát lehet 
elégetni. (kb. 10 km futásnak megfelelő energia)
BŐRÁPOLÁS : A leglátványosabb hatás :tisztítja a pórusokat és a bőrünket 
láthatóan megfiatalítja, puhává varázsolja.
MÉREGTELENÍTÉS : A bőséges izzadás következtében elősegíti a mérge-
zőanyagok kiválasztódását.
VÉRKERINGÉS: Élénkíti a vérkeringést, erősíti a keringési rendszert, nor-
malizálja a vérnyomást.
SEGÍTI A GYÓGYULÁST: Erősíti az immunrendszert és így elkerülheti, 
vagy könnyebben legyőzheti a megfázásokat, az influenzát.
CELLULITISZ ELLENI HARC : Hatására feszesedik a bőr és csökken a 
cellulitisz. 
Az infraszauna a hagyományos szaunával ellentétben, nem a levegőt, hanem a 
testet melegíti fel, 
4- 6 cm mélyen behatol a bőr alá, segítve a mélyebben fekvő zsírsejtek fellazu-
lását és elbomlását

A fekvő infraszauna működése
Miközben Ön kényelmesen fekszik és élvezi a kellemes meleget, az infraszauna 
infravörös sugarakat bocsát ki, amely áthatol a bőrön, a testben lévő víz és zsír 
elnyeli, és köztük rezonancia alakul ki. Közben fokozódik a vérkeringés, ami 
segít lebontani a testnek a zsírt és megszabadít a méreganyagoktól, vegyszerek-
től. Csökkenti a fáradtságérzetet, növeli energia szintünket. 
Kellemes környezetben várjuk, hogy Ön is élvezhesse a Napsugár szauna ké-
nyeztetését Nemesvámoson, a Pap István utca 9-ben!
Karácsonyi akciónk keretében az első 5 új bérlettulajdonos ajándékot kap.
időpont egyeztetés: 30/312-7255

Hirdetések
1-5. osztályosok korrepetálását,

fejlesztését vállalom minden tantárgyból.
Tel.: 06-70/213-2112

Olcsóbb vezetékes gáz!
Évente egy gázszámla árát megtakaríthatja!

Bővebb felvilágosítás, szerződéskötés. 06 30/99 30 364
Gallyaprítás, komposztáló készítése, kerti munkák.

– Megbízhatón, gyorsan, olcsón.
Rontó – Bontó Kft, 06 30/99 30 364

Madáritatók, kerti virágtartók, térplasztikák, kőből.
Tavaszra, jutányos áron!

Házhoz szállítással, már 15 000 forinttól.
Tel.: 20/546 – 1354

FAllABDA
Finn és Infra szauna

kEDVEZŐ áRoN
Velős pirítós kapható, elvitelre is !

Üdülési csekket elfogadunk !
Tel: 06 30/227-9088

www.borcsipanzio.hu

kÖNyVElÉs
Könyvelőirodánk ajánlata társaságok, egyéni vállalkozók, 

non-profit szervezetek részére.

Számviteli szolgáltatóként:

• teljeskörű könyvelés egyéni vállalkozónak, betéti társa-

ságoknak, kft-knek, non-profit szervezeteknek (bevallá-

sok, beszámolók készítése)

• munkaügyi ügyintézés, bérszámfejtés a hozzájuk kap-

csolódó adatszolgáltatások, bevallások elkészítésével 

(akár bérmunkában is)

Regisztrált mérlegképes könyvelőként beszámoló készíté-

si jogosultsággal, APEH-hoz bejelentett meghatalmazott-

ként segítjük üzleti tevékenységét.

Amennyiben felkeltettük érdeklődését, az alábbi elérhető-

ségeken megtalál minket:

sZoBosZlAi PARk kFT

8248, NEMEsVáMos, PAál D. u. 24.

Tel.: 88/265-339,  20/5898-448

szoboszlai.cs@invitel.hu


